
Proszowicenowe

Bobin, Ciborowice, Czajęczyce, Gniazdowice, Górka Stogniowska, Jakubowice, Jazdowiczki, Kadzice, Klimontów, Koczanów, Kościelec, Kowala, Łaganów, Makocice, Mysławczyce,
Opatkowice, Ostrów, Piekary, Posiłów, Przezwody, Stogniowice, Szczytniki, Szczytniki-Kolonia, Szklana, Szreniawa-Klimontów, Teresin, Więckowice, Wolwanowice, Żębocin.

M a g a z y n I n f o r m a c y j n y n r 1 / 2 0 1 6 e g z e m p l a r z b e z p ł a t n y

Szanowni Mieszkańcy Gminy
i Miasta Proszowice

Oddaję w Wasze ręce pierwszy
numer gazety, która jest konty-
nuacją ukazującej się w latach
1990 - 2002 Gazety Lokalnej, wy-
dawanej później pod nazwą Kurier.

Kandydując w wyborach na
stanowisko burmistrza Gminy
i Miasta Proszowice obiecywałem
zarządzać naszą wspólnotą samo-
rządową w sposób otwarty i uczci-
wy. W związku z tym w pierwszym
numerze składam sprawozdanie
z działań, jakie podjąłem w pierw-
szym roku zarządzania Gminą, nie
unikając przy tym spraw trudnych,
ale wskazując też te, które możemy
wspólnie uznać za sukces. W tym
wydaniu znajdziecie więc Państwo
między innymi informacje dotyczące
stanu w jakim przejąłem naszą
Gminę oraz relację z podjętych
przeze mnie działań.

Głęboko wierzę w to, że dzięki
tej gazecie będziecie Państwo mog-
li na bieżąco śledzić podejmowane
przez mnie jako burmistrza oraz rad-
nych działania i inicjatywy oraz do-
konywać ich oceny. Zachęcam więc
do czytania kolejnych numerów.

Grzegorz Cichy
Burmistrz Gminy

i Miasta Proszowice

Z optymizmem
w przyszłość

Rada Miejska ma nad czym pra-
cować – zdarzają się sesje, podczas
których podejmujemy uchwały ozna-
czone literami od A do T, więc nie-
wiele brakuje do zużycia niemal
całego alfabetu. Tak duża liczba
uchwał świadczy o tym, że naprawdę
dużo się dzieje - mówi Krzysztof
Wojtusik, Przewodniczący Rady Miej-
skiej w Proszowicach.

czytaj str. 5

Jakie zadania
w oświacie?

Nowa kotłownia w gimnazjum
w Proszowicach to najkosztowniejsza
inwestycja oświatowa zrealizowana
w ubiegłym roku. O tym jakie zadania
planuje samorząd w tym roku, opo-
wiada Iwona Latowska, zastępca bur-
mistrza Gminy i Miasta Proszowice.

czytaj str. 7

Kryta pływalnia w Proszowicach

Nowa kotłownia w Gimnazjum w Proszowicach Droga Piekary – Kościelec po modernizacji

Remiza OSP Makocice po remoncie

Gminne
inwestycje
w 2015 roku
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Finanse Gminy
Przejąłem finanse Gminy w następującym stanie:
1. Zadłużenie – 25.201.605,73 zł
2. Konieczność zwrotu subwencji oświatowej za

lata 2010 i 2011 w związku z rażącymi błędami w
sporządzaniu sprawozdań oświatowych w Szko-
le Podstawowej Nr 1. W tym okresie wykazano
łącznie 95 dzieci więcej niż faktycznie w katego-
rii uczniów posiadających orzeczenie poradni
psychologiczno– pedagogicznej. Zwrot wynosi –
700 906,00 zł

3. Konieczność zwrotu niesłusznie pobranej sub-
wencji wyrównawczej z odsetkami w kwocie
154 057,00 zł

4. Rażące zaniżenie dochodów Gminy w związku
z nieprawidłowościami związanymi z nie pobie-
raniem wielu deklaracji podatkowych podatku od
nieruchomości od osób prawnych.

5. Wyprowadzenie przez pracownika księgowości w
okresie od roku 2010 do roku 2015 140 tys. zł na
prywatne konto – brak jakiejkolwiek kontroli we-
wnętrznej.

6. Częste umorzenia podatków, co nie tylko skutkowało
mniejszymi dochodami z tychże, ale również po-
wodowało zmniejszenie subwencji wyrównawczej.

7. Brak zabezpieczenia środków finansowych na
skończenie krytej pływalni.

8. Zadłużenia czynszowe – za mieszkania komunalne
powyżej 600 tys. zł.

9. Problemy z uzyskaniem pozytywnej opinii RIO dla
budżetu na rok 2015.

Podjęte działania i ich efekty:
1. Skontrolowanie wszystkich szkół pod kątem pra-

widłowego sporządzania sprawozdania Syste-
mu Informacji Oświatowej.

2. Przeprowadzenie kontroli wewnętrznej oraz audytu
w wydziale finansowym, dyscyplinarne zwolnienie
pracownika. W ramach oszczędności przeniesie-
nie pracownika z Gminnego Zespołu Ekono-
miczno – Administracyjnego Szkół do księgowości.
Uzupełnienie deklaracji podatku od nierucho-
mości od osób prawnych oraz od środków trans-
portu za lata 2010 - 2015 i odzyskiwanie zaległości
podatkowych za ostatnie 5 lat.

3. Nie umarzanie podatków, tylko odsetki przy de-
klaracji spłaty zaległości.

4. W wyniku podjętych działań sukcesywnie zmniej-
szamy zadłużenie z tytułu czynszów mieszkanio-
wych. W miesiącu lipcu zadłużenie było mniejsze
o 80 tys. zł.

5. Zmniejszenie zatrudnienia w Urzędzie Gminy
i Miasta Proszowice o 6 etatów oraz ograniczenie
wydatków rzeczowych.

6. Aplikowanie o zewnętrzne środki finansowe na in-
westycje.

7. Uzyskanie faktoringu – środki finansowe w celu
skończenia budowy krytej pływalni.

8. Podjęcie działań zmierzających do odzyskania
przez Gminę podatku VAT za lata 2010 – 2014.

9. Budowa kotłowni w gimnazjum w celu zmniej-
szenia wydatków na ogrzewanie.

10. Zmiana prezesa Ekrolu w celu pozyskiwania
przez Gminę jakichkolwiek dochodów jako
udziałowca Spółki.

11. Powołanie Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji
– przeniesienie 4 pracowników z Urzędu Gminy
i Miasta do tejże spółki.

12. W dniu 29 grudnia Rada Miejska przyjęła uchwałę
o powołaniu gminnej spółki wodnej. Przejecie
wodociągów i oczyszczalni ze świadomością
całkowitej dewastacji tychże.

Efekty:
1. Zwiększenie dochodów Gminy za pierwsze półro-

cze o kwotę 1 500 000 zł.
2. Pozyskiwanie dochodu z opłaty targowej, która po-

mimo uchwały Rady Miejskiej z roku 2003 nie była
pobierana poza targowiskiem oraz pozyskanie do-
chodów z samej opłaty targowej.

3. Możliwość zaplanowania na rok 2016 3% wzros-
tu dochodów z podatków, co pozwala na pro-
wadzenie inwestycji i zabezpieczenie wkładu
własnego w przypadku pozyskiwania środków ze-
wnętrznych.

4. Planowane zmniejszenie wydatków na ogrzewa-
nie gimnazjum w kwocie około 60 tysięcy zł rocz-
nie.

5. Zmniejszenie wydatków osobowych i rzeczo-
wych Urzędu Gminy i Miasta Proszowice na rok
2016 o kwotę – 628 000 zł

6. Możliwość wkładu własnego do dofinansowania
zewnętrznego, w wyniku czego w roku 2015 wy-
konano:

– remont 8 dróg gminnych na łączną kwotę –
1 524 047 w tym dotacja – 1 212 082 zł

– remont i modernizacja budynku OSP w Makocicach
na kwotę 123 181 zł, w tym dotacja 59 129,99 zł,

– remonty cząstkowe dróg, oznakowanie dróg, od-
tworzenie odwodnienia dróg, naprawa nawierzchni,
remonty mostów, modernizacja wodociągów i ka-
nalizacji, dobudowa oświetlenia ul. Jagiełły na
łączną kwotę – 1 246 451 zł,

– budowa kanalizacji sanitarnej w Jakubowicach etap
pierwszy na kwotę 666 992,69 zł, w tym dotacja
259 624 zł oraz zwrot dla Gminy podatku VAT
w kwocie 153 408,32 zł,

– remont instalacji wodnej, kanalizacyjnej i central-
nego ogrzewania z nową kotłownią w Gimnazjum
w Proszowicach – całkowity koszt 370 715 zł,
w tym dotacja 39 477,36 zł oraz zwrot dla Gmi-
ny podatku VAT w kwocie 85 264,45 zł,

– wykonanie przebudowy przyłącza kanalizacji de-
szczowej oraz sanitarnej dla obiektu krytej pływal-
ni na łączną kwotę – 186 904,46 zł

– oddanie do użytku ogólnodostępnego placu zabaw
w Kościelcu – całkowity koszt 180 944,20 zł, w tym
dotacja 82 001 zł,

– konserwacja kapliczki w Bobinie – całkowity koszt
– 9 998,46 zł, w tym dotacja 5 000 zł,

– oddanie do użytku krytej pływalni,
– kupno działki w Klimontowie, co stanowi zwięk-

szenie majątku Gminy o 240 000 zł,
– zwrot podatku VAT za lata 2010-2014 –

100 000 zł,
– spłata obligacji w roku 2015 w kwocie
1 000 000 zł – bez zaciągania nowych zobowiązań.

Inne działania:
1. Przystąpienie do programu Vigor – w partnerstwie

z Caritasem – Dom Brata Alberta w Proszowicach
– dotacja w wysokości – 250 000 zł, przy wkład-
zie własnym Gminy 6 000 zł. Efekt – stworze-
nie 30 miejsc pobytu dziennego dla osób star-
szych.

2. Uszczelnienie systemu wydatków związanych
z pomocą społeczną – z jednej strony zmniejszenie
tych wydatków, z drugiej zaś kierowanie pomocy
do osób faktycznie jej potrzebujących. Wdrażanie
zmian trwa i przyniesie wymierne efekty w latach
2016 – 2017.

3. Organizowanie szkoleń dla organizacji poza-
rządowych w przedmiocie pozyskiwania środków
zewnętrznych.

4. Wprowadzenie do kalendarza imprez gminnych:
Orszak Trzech Króli, Dzień Ogórka, zorganizo-
wanie Dni Proszowic w nowym miejscu – bez-
pieczniej, możliwość skorzystania z gastronomii,
wesołego miasteczka, pokazów.

5. Udzielono pomocy prawnej i finansowej (zbiórka
prywatna) polskiej rodzinie z Ukrainy, która za-
mieszkała w Ostrowie.

6. Zmodyfikowanie dowozu dzieci do szkół – zor-
ganizowano dodatkowe dowozy i trasy przy jed-
noczesnym zmniejszeniu kosztów dowozu.

7. Pozyskanie zewnętrznych środków finansowych
oraz wolontariat firmy szkoleniowej Sokrates na
szkolenie pracowników – rozpoczęto w związku
z tym cykl szkoleń mających na celu usprawnie-
nie pracy urzędu.

8. Organizacja comiesięcznych spotkań historycz-
nych – tematy związane z historią Polski po roku
1945.

Czego nie udało się zrealizować:
Odstąpienie od realizacji Klubu Malucha – zrezy-
gnowano z dotacji. Na realizację tego przedsięwzięcia
w 2016 roku Gmina otrzymała dotację w wysokoś-
ci 811 000 zł.

Burmistrz – Grzegorz Cichy
Zastępca Burmistrza – Iwona Latowska

Sprawozdanie za rok 2015

Droga w Klimontowie przed i po remoncie



�nowe Proszowice

Rada Miejska w Proszowicach kadencja 2014-2018
Okręg wyborczy imię i nazwisko Funkcja w Radzie
1 Proszowice Andrzej Zajączkowski Przewodniczący Komisji Zdrowia i Spraw Socjalnych, członek Komisji Rewizyjnej
2 Proszowice Agnieszka Teresa Artymiak członek Komisji Planu i Budżetu oraz Komisji Gospodarki i Mienia Komunalnego
3 Proszowice Paweł Andrzej Sroga Przewodniczący Komisji Gospodarki i Mienia Komunalnego, członek Komisji Planu i Budżetu
4 Proszowice Dariusz Jacek Duchnowski Przewodniczący Komisji Rewizyjnej, członek Komisji Zdrowia i Spraw Socjalnych
5 Proszowice Krzysztof Piotr Wojtusik Przewodniczący Rady
6 Proszowice Mateusz Wojciech Gajda Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej,

członek Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Zdrowia i Spraw Socjalnych
7 Górka Stogniowska, Krzysztof Marian Nowak Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska,

Stogniowice, Przezwody członek Komisji Gospodarki i Mienia Komunalnego
8 Kadzice, Ostrów, Teresin Andrzej Izydor Klimczyk członek Komisji Gospodarki i Mienia Komunalnego

oraz Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska
9 Klimontów Marian Stanisław Stanek członek Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska oraz Komisji Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej
10 Opatkowice Marek Stanisław Mazurek Wieceprzewodniczący Rady, członek Komisji Zdrowia i Spraw Socjalnych

oraz Komisji Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej
11 Szczytniki, Szczytniki Kol., Ewa Barbara Sawicka Wieceprzewodnicząca Rady, członek Komisji Planu i Budżetu

Makocice, Gniazdowice oraz Komisji Zdrowia i Spraw Socjalnych
12 Jazdowiczki, Szklana, Grzegorz Maciej Sopala Przewodniczący Komisji Planu i Budżetu,

Łaganów, Więckowice członek Komisji Gospodarki i Mienia Komunalnego
13 Żębocin, Jakubowice, Kowala Włodzimierz Stopiński członek Komisji Planu i Budżetu oraz Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska
14 Kościelec, Piekary, Ciborowice, Marek Jan Paluch członek Komisji Rewizyjnej oraz Komisji Oświaty, Kultury i Kultury Fizycznej

Mysławczyce, Posiłów
15 Koczanów, Czajęczyce, Marcin Czerwiec członek Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska oraz Komisji Oświaty,

Bobin, Wolwanowice Kultury i Kultury Fizycznej

Przewodniczący jednostek
pomocniczych Gminy
i Miasta Proszowice

(kolorem zielonym zaznaczono
osoby, które w 2015 r.

rozpoczęły swoja pierwszą
kadencję)
Sołectwa

Bobin: Wojciech Kalisz
Ciborowice: Bogusław Chwał
Czajęczyce: Marcin Cieśla
Gniazdowice: Wojciech Szwajca
Górka Stogniowska: Elżbieta
Regnowska
Jakubowice: Józef Miernik
Jazdowiczki: Viotetta Łyduch
Kadzice: Józef Heretyk
Klimontów: Mieczysław
Krzynówek
Koczanów: Stanisław Kukuła
Kościelec: Marta Bętkowska
Kowala: Grzegorz Słaby
Łaganów: Jerzy Grzyb
Makocice: Ewa Sawicka
Mysławczyce: Jan Nowakowski
Opatkowice: Piotr Dąbek
Ostrów: Janusz Rokita
Piekary: Dawid Nowak
Posiłów: Henryk Piorunowicz
Przezwody: Włodzimierz Makola
Stogniowice: Agnieszka Guzik
Szczytniki: Andrzej Nowak
Szczytniki Kolonia: Józef
Mierzwiński
Szklana: Krzysztof Pabian
Szreniawa: Andrzej Król
Teresin: Andrzej Janczyk
Więckowice: Adam Kaczmarczyk
Wolwanowice: Dorota Breksa
Żębocin: Edward Naleźnik

Osiedla
Osiedle nr 1 – przewodniczący
zarządu osiedla: Kazimierz
Andrzejczyk
Osiedle nr 2 – przewodniczący
zarządu osiedla: Paweł Sroga
Osiedle nr 3 – przewodnicząca
zarządu osiedla: Elżbieta Styczeń
Osiedle nr 4 – przewodniczący
zarządu osiedla: Grzegorz Buczek

Wybory parlamentarne 2015

Nasi posłowie
Dwaj kandydaci z powiatu proszo-

wickiego uzyskali poselskie mandaty
w wyborach parlamentarnych, które od-
były się jesienią ubiegłego roku. Do Sej-
mu weszli Włodzimierz Bernacki (PiS)
oraz Norbert Kaczmarczyk (Kukiz’ 15).

27673 głosów to wynik wyborczy
posła Włodzimierza Bernackiego, któ-
ry na Wiejskiej pracuje już drugą ka-
dencję. Jest profesorem nauk huma-
nistycznych, nauczycielem akademic-
kim, profesorem nadzwyczajnym UJ.
Specjalizuje się w zakresie historii
doktryn politycznych i prawnych.

Norbert Kaczmarczyk zdobył 8926
głosów. Urodził się w 1989 r. w Pro-
szowicach. Magister politologii, były
radny Rady Miejskiej w Proszowicach
oraz radny powiatowy Małopolskiej
Izby Rolniczej. Z zawodu jest rolnikiem,
ma na swoim koncie doświadczenie
dziennikarskie i reporterskie.

Spokojnych, pełnych radości Świat Zmartwychwstania
Pańskiego, rodzinnego ciepła podczas spotkań przy wielkanocnym
stole wszystkim Mieszkańcom Gminy i Miasta Proszowice życzy

Władze samorządowe Gminy i Miasta Proszowice

Przewodniczący Rady
Miejskiej w Proszowicach

Krzysztof Wojtusik

Burmistrz Gminy
i Miasta Proszowice

Grzegorz Cichy
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– Jak jednym zdaniem określiłby
Pan miniony rok dla Gminy i Mias-
ta Proszowice?

– Rok 2015 był rokiem trudnym. Był
to czas porządkowania wielu spraw,
wprowadziliśmy nowe zasady funk-
cjonowania Urzędu GiM, szczególnie
w zakresie bardzo zaniedbanych spraw
finansowych i inwestycyjnych.

– Lista zrealizowanych inwesty-
cji nie jest może imponująca i o przy-
czynach takiego stanu rzeczy bę-
dziemy jeszcze rozmawiać, ale mimo
wszystko bardzo proszę o wskaza-
nie trzech najważniejszych zadań,
które udało się zakończyć
w ubiegłym roku.

– Najważniejsze zrealizowane za-
dania inwestycyjne to według mnie: za-
kończenie budowy krytej pływalni, któ-
rej budowa trwała od 2009 roku, bu-
dowa I etapu kanalizacji w Jakubowi-
cach oraz remont instalacji wodnej, ka-
nalizacyjnej i budowa kotłowni Gim-
nazjum w Proszowicach. Dodam, że
sukcesem był remont 8 dróg gminnych
oraz ponad 2 kilometry dróg dojazdo-
wych do gruntów rolnych.

– Jest pan burmistrzem od grud-
nia 2014 r. Start pana pracy na tym
stanowisku nie był chyba łatwy.
Przejmował pan stery samorządu
z ponad 25 mln zł zadłużenia… Ja-
kie główne problemy związane ze
stanem finansów gminy trzeba było
rozwiązać w pierwszej kolejności?

– Najpoważniejsze sprawy, oprócz
oczywiście dramatycznego zadłużenia
Gminy, to konieczność zwrotu do
budżetu państwa środków finanso-
wych w wysokości 700 906 złotych
subwencji oświatowej za lata 2010,
2011 w związku z nieprawidłowym
sporządzaniem przez dyrektora Szkoły
Nr 1 w Proszowicach sprawozdań oś-
wiatowych, ponadto zwrotu 154 057

złotych subwencji wyrównawczej
w związku z błędnymi sprawozdania-
mi dotyczącymi podatku od nierucho-
mości. Ustaliliśmy też, że przez 5 lat od
roku 2010 jeden z pracowników wy-
działu finansowego wyprowadził
z budżetu Gminy 140 000 zł. Jak więc
Pani widzi oprócz zadłużenia Gminy na
kwotę ponad 25 mln 200 tys. zł

przejąłem zobowiązania na kwotę mi-
liona zł. Do tego dochodzi jeszcze spra-
wa rażących zaniedbań, jeśli chodzi o
dokumentację związaną z deklaracja-
mi podatkowymi, nagminne umorzenia
podatkowe oraz chociażby zadłużenie
czynszowe lokatorów mieszkań ko-
munalnych na ponad 600 tys. zł.

– Gdzie szukał pan oszczęd-
ności? Jak to zaciskanie pasa
przełożyło się na efekt finansowy?

– Zacząłem od siebie – zapropo-
nowałem Radzie Miejskiej obniżenie
mojego wynagrodzenia. Radni rów-
nież obniżyli wysokość swoich diet.
Kolejny krok to reorganizacja w ad-
ministracji, w efekcie której zatrud-
nienie zmniejszyło się o 10 pracow-
ników. Żeby zwiększyć dochody Gmi-
ny, odstąpiłem od praktyki stosowanej
przez poprzednika, czyli umarzania
podatków, pracownicy wzywali do
uzupełnień deklaracji podatkowych,
przystąpiliśmy do odzyskiwania za-
ległości czynszowych. Zmieniliśmy
też filozofię wydawania publicznych
pieniędzy – realizowane były, są
i będą przede wszystkim takie inwe-
stycje i remonty, na które można
uzyskać dofinansowanie, takie, do
których da się pozyskać dodatkowe
fundusze. W wyniku różnych oszczęd-

ności, zwiększania dochodów, pozy-
skiwania dotacji na realizację inwe-
stycji łącznie uzyskaliśmy kwotę
5 795 232 zł. Dzięki temu na koniec
roku 2015 po raz pierwszy wykupi-
liśmy obligacje za kwotę miliona
złotych zmniejszając w ten sposób
zadłużenie Gminy.

– W kampanii wyborczej obie-
cywał pan sprzedaż służbowej Sko-
dy zakupionej przez burmistrza Ma-
kowskiego, tymczasem nadal ona
jest używana.

– Zgodnie z moją deklaracją
auto zostało wystawione na przetarg.
Wycena wynosiła 65 tys. złotych, co
jak na dwuipółletnią limuzynę nie
było ceną wysoką, niestety nikt do
przetargu nie przystąpił. Sprzedanie
tego auta za połowę wartości, ob-
niżanie ceny tylko po to żeby się go
pozbyć, nie byłoby rozsądnym po-
sunięciem.

Wspólnie mamy
wiele do zrobienia
O najważniejszych zrealizowanych w ubiegłym roku inwestycjach, stanie finansów
gminy i koniecznych oszczędnościach oraz o zasadzie, która rządzi planowaniem
gminnych wydatków mówi Grzegorz Cichy, burmistrz Gminy i Miasta Proszowice.

Projekt budżetu na rok 2016 został po raz pierwszy od
paru lat pozytywnie zaopiniowany przez Regionalną
Izbę Obrachunkową. Pozwoli nam to na bardziej
spokojne działanie.

Jednym z najważniejszych wydarzeń ubiegłego roku było otwarcie krytej pływalni
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– Jesienią powołano do życia
spółkę Miejski Ośrodek Sportu
i Rekreacji. Zarządza ona obiekta-
mi sportowymi, w tym urucho-
mioną w grudniu pływalnią. Jak
jej idzie?

– Prezes MOSiR-u Dariusz Po-
mykalski przez rok pracował społecz-
nie jak mój pełnomocnik ds. sportu i in-

frastruktury i w tym czasie wykazał się
wieloma dobrymi działaniami i po-
mysłami. Dzięki zamianie ogrzewania
olejowego na gazowe mamy oszczęd-
ności w utrzymaniu hali sportowej, po-
dobną zamianę zastosowaliśmy na
pływalni. Mimo to koszty prądu, ogrze-
wania, zużycia wody i ścieków, środków
do utrzymania należytej jakości wody
i czystości na pływalni są ogromne. Na
szczęście korzysta z niej mnóstwo lu-
dzi, sporo uczniów, są szkółki pływac-
kie i wpływy są na niezłym poziomie.

– W ubiegłym roku zapadła
też ważna decyzja o zakończeniu
współpracy z Zakładem Wodo-

ciągów i Kanalizacji. Od 1 kwietnia
nowa spółka – Wodociągi Proszo-
wickie będzie odpowiedzialna za
utrzymanie gminnej sieci wodo-
ciągowej, kanalizacyjnej i oczysz-
czalni ścieków. Jak ta zmiana
przełoży się na opłaty dla miesz-
kańców oraz ich satysfakcję, z ja-
kości wody, która wielokrotnie

w ciągu minionego roku pozosta-
wiała wiele do życzenia?

– Polepszenie jakości wody wiąże
się z wielotysięcznymi wydatkami
związanymi z zakupem odpowiednich
urządzeń monitorujących jakość wody
oraz urządzeń związanych z jej oczysz-
czeniem. Obecnie jesteśmy na etapie
przejmowania majątku gminnego, któ-
ry od wielu lat był dzierżawiony przez
spółkę ZWiK. Po zakończeniu przeję-
cia całej infrastruktury wodno-kanali-
zacyjnej oraz oczyszczalni ścieków
przekażemy mieszkańcom informację
o stanie technicznym tej infrastruktury
oraz koniecznych wydatkach związa-
nych z jej odnowieniem.

– Podsumowując 2015 r. nie
sposób też nie wspomnieć o nie-
powodzeniach. Jakich planowa-
nych zmian nie udało się panu
zrealizować? Chyba jedną z nich
jest Klub Malucha, który ostatecz-
nie nie powstał?

– To prawda, nie udało się nam
zrealizować utworzenia Klubu Malu-
cha, chociaż, co pragnę podkreślić,
byliśmy ostatnią Gminą w wojewódz-
twie małopolskim, która do końca
próbowała wykonać tę inwestycję.
Głównym problemem był krótki czas,
w jakim gminy musiały zakończyć in-
westycję – umowę na dotację podpi-
sano z nami dopiero w czerwcu. Nie-
mniej jednak udało się nam ogłosić
przetarg, został on rozstrzygnięty, ale
ostatecznie wykonawca odstąpił od po-
pisania umowy. W konsekwencji za-

brakło czasu na to by w 2015 roku Klub
uruchomić. W tym roku złożyliśmy
ponownie wniosek o tę dotację i za-
mierzamy uruchomić Klub Malucha od
nowego roku szkolnego.

– Na koniec trochę optymiz-
mu… Planowany na ten rok 3-pro-
centowy wzrost dochodów z po-
datków pozwala z większym spo-

kojem planować gminne wydatki?
To będzie lepszy rok dla gminy?

– Najważniejsze, co udało się
zrealizować, to uporządkowanie spraw
budżetowych. Projekt budżetu na rok
2016 został po raz pierwszy od paru lat
pozytywnie zaopiniowany przez Re-
gionalną Izbę Obrachunkową. Po-
zwoli nam to na bardziej spokojne
działanie. Czeka nas jednak jeszcze
wiele działań porządkujących, zmie-
rzających do sukcesywnej poprawy
stanu Gminy. Jest dużo zaniedbań in-
westycyjnych – chociażby to, że w XXI
wieku w Proszowicach jeszcze nie
wszystkie ulice mają wodę i kanaliza-
cję, kilometry dróg gminnych wyma-
gają remontu. Wiele budynków ko-
munalnych, hala sportowa, remizy,
biblioteka znajdują się w fatalnym sta-
nie technicznym. To tylko niektóre

z wielu potrzeb. Wierzę w to, że wspól-
ne działanie moje, jako burmistrza,
Rady Miejskiej, sołtysów i przewod-
niczących osiedli oraz organizacji po-
zarządowych pozwoli nam na reali-
zację wielu zgłoszonych potrzeb
mieszkańców. Jestem przekonany, że
królewskie miasto Proszowice i cała
Gmina będą się rozwijać i odrabiać za-
ległości cywilizacyjne.

Oprócz zadłużenia Gminy na kwotę ponad 25 mln 200
tys. zł przejąłem zobowiązania na kwotę miliona zł. Do
tego dochodzi jeszcze sprawa rażących zaniedbań, jeśli
chodzi o dokumentację związaną z deklaracjami
podatkowymi, nagminne umorzenia podatkowe oraz
chociażby zadłużenie czynszowe lokatorów mieszkań
komunalnych na ponad 600 tys. zł.

Sukcesem w 2015 r. był m.in. remont 8 dróg gminnych
oraz ponad 2 kilometry dróg dojazdowych do gruntów
rolnych.

W roku 2015 odbyliśmy 15 Ses-
ji Rady Miejskiej i 48 posiedzeń ko-
misji. Radni podjęli 141 uchwał,
w tym 43 akty prawa miejscowego.
Te dane pokazują, że Rada Miejska
ma nad czym pracować – zdarzają
się sesje, podczas których podej-
mujemy uchwały oznaczone literami
od A do T, więc niewiele brakuje do
zużycia niemal całego alfabetu. Tak
duża liczba uchwał świadczy o tym,
że naprawdę dużo się dzieje od
rozpoczętej w grudniu 2014 roku ka-
dencji nowego Burmistrza.

Zjawiskiem bardzo pozytywnym
jest współpraca – zarówno w ramach
samej Rady, jak i radnych z Bur-
mistrzem. Opiera się ona o zdrowe
zasady, a jej celem jest właściwe
funkcjonowanie i rozwój Gminy
i Miasta Proszowice. Osobiście cie-
szy mnie również dobry kontakt rad-
nych z mieszkańcami, którzy zwra-
cają nam uwagę na różne kwestie.
Najwięcej interwencji dotyczy spraw
związanych z siecią wodno-kanali-
zacyjną, jakością wody do picia,
ochroną środowiska, zabezpiecze-
niem przeciwpowodziowym, remon-
tem dróg i chodników oraz utrzy-
maniem czystości.

Jeśli chodzi o najważniejsze
wydarzenie 2015 r. to bez wątpienia

było to oddanie do użytku – ku
uciesze nas wszystkich – krytej
pływalni. Na ten moment miesz-
kańcy czekali od lat. Ale przyjęty
przez radę budżet na 2015 r.
zakładał także inne zadania inwe-
stycyjne. Jestem zadowolony, że

udało się w ubiegłym roku wyre-
montować kilka dróg przy wsparciu
finansowym z tzw. powodziówek.
Niezwykle racjonalnym zadaniem
była modernizacja instalacji cen-
tralnego ogrzewania w proszowic-
kim Gimnazjum wraz z zapewnie-
niem własnego źródła ciepła
w postaci kotłowni gazowej. W ra-
mach wymiany ze Starostwem Po-
wiatowym majątek Gminy wzboga-
cił się o Hotel pielęgniarek, który za-
mierzamy – korzystając oczywiście

z zewnętrznego wsparcia – poddać
gruntownej termomodernizacji. Par-
ter przeznaczony zostanie na po-
trzeby mającego powstać Klubu
Malucha, a docelowo również od-
działu przedszkolnego, natomiast
pierwsze i drugie piętro służyć ma

zaspokojeniu potrzeb socjalnych
i mieszkaniowych Gminy.

Uważam, że rok 2015 postrzegać
należy w sensie pozytywnym. Nie za-
pominajmy, że nowy Burmistrz już od
początku urzędowania zmierzyć się
musiał z różnymi problemami, w tym
przede wszystkim finansowymi.
Biorąc pod uwagę jego działania
uważam, że swoją pracę wykonał
bardzo dobrze. Dużo zmieniło się w
kwestii gospodarowania finansami
publicznymi, dlatego na funkcjono-

wanie naszego samorządu możemy
patrzeć z większym optymizmem.

Jeśli chodzi o plany samorządu
na rok 2016 to w ramach kontynua-
cji zadań na drogach również w te-
gorocznym budżecie zapewnione
są środki na ich remonty. Ważnym
zadaniem będzie dokończenie
wodociągowania i kanalizacji w mie-
ście. Chcemy wydać na te cele ok.
1,5 mln zł. Rok 2016 stawia przed
nami duże wyzwanie, jakim jest
utworzenie nowej spółki gminnej
pod nazwą Wodociągi Proszowickie,
która już od 1 kwietnia przejmie ad-
ministrację nad siecią wodociągową
i kanalizacyjną, Stacją Uzdatniania
Wody i Oczyszczalnią Ścieków.
W tym roku podejmowane będą rów-
nież działania zmierzające do do-
kończenia obwodnicy miasta. Cie-
kawym doświadczeniem dla całej
Gminy będzie wykorzystanie po raz
pierwszy środków finansowych
w ramach tzw. Funduszu Sołeckiego.

Zjawiskiem bardzo pozytywnym jest współpraca –
zarówno w ramach samej Rady, jak i radnych
z Burmistrzem. Opiera się ona o zdrowe zasady, a jej
celem jest właściwe funkcjonowanie i rozwój Gminy
i Miasta Proszowice. Osobiście cieszy mnie również
dobry kontakt radnych z mieszkańcami, którzy
zwracają nam uwagę na różne kwestie.

ZZ  ooppttyymmiizzmmeemmw przyszłość
Krzysztof Wojtusik, Przewodniczący Rady Miejskiej w Proszowicach
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Na krytej pływalni czeka na nas ba-
sen sportowy o wymiarach 25 na 12
metrów (6 torów), basen rekreacyjny ze
zjeżdżalnią, jaccuzi, hydromasaż, dwie
sauny (sucha i parowa). Są też po-
mieszczenia, w których odbywają się
zajęcia fitness i aerobic, można też po-
ćwiczyć na siłowni.

Przypomnijmy, władze gminy
podjęły decyzję o lokalizacji inwe-
stycji już w 2007 r., choć sam pomysł
na budowę pojawił się już dużo
wcześniej: jeszcze w latach 60– tych
ubiegłego wieku. W latach 70-tych 
i 80-tych  uczniowie szkół kupowali
cegiełki na świadectwo, opłacali
składki, przynosili złom i makulaturę
na rozpoczęcie finansowania inwe-
stycji. 

Obiekt zaprojektowała Agencja
Projektowa A-4 z Nowego Sącza. Pro-
jektanci nie mieli łatwego zadania, bo
inwestycja miała być zrealizowana na

trudnym terenie. W 2010 r. ówczesne
władze gminy pozyskały na realizację
zadania dofinansowanie z Funduszu
Rozwoju Kultury Fizycznej Ministerstwa
Sportu i Turystyki w wysokości 3,8 mln

zł. Start prac o kilka miesięcy opóźniły
intensywne opady deszczu. Obiekt 
w stanie surowym zamkniętym był go-
towy po dwóch latach. Na drugi etap
prac trzeba było poczekać. Powód?
Brak wystarczających środków finan-
sowych na dokończenie inwestycji.
Dopiero w listopadzie 2013 r. gmina
podpisała umowę z wykonawcą –
firmą CONDITE z Kielc, która odpo-
wiadała także za poprzedni etap in-
westycji. W listopadzie 2015 r. prace
przy krytej pływalni zakończono.  

– Budowę pływalni odwiedziłem
jako kandydat, a zaraz po II turze
jeszcze jako burmistrz elekt by za-
poznać się z sytuacją. W ciągu roku
razem z moimi współpracownikami
odbyliśmy kilkadziesiąt spotkań, wi-

zytacji i narad dotyczących szeregu
spraw związanych z budową, finan-
sowaniem i funkcjonowaniem krytej
pływalni. Rozkład pomieszczeń mogę
wyrysować z pamięci. Jeszcze 
w grudniu 2014 roku regulowaliśmy
faktury na znaczące kwoty. Poprzed-
nim władzom nie udało się uzyskać
unijnego dofinansowania do inwe-
stycji. Żeby skończyć budowę blisko
było sprzedaży udziałów gminy Pro-
szowice w Giełdzie Rolnej Ekrol –
przyznaje Grzegorz Cichy, burmistrz
Gminy i Miasta Proszowice i dodaje,
że nie brakowało opinii, by inwestycji
nie kończyć. Burmistrz podjął  jednak
decyzję o kontynuacji inwestycji,

mimo braku pieniędzy, 25 miliono-
wego zadłużenia i niemożności bra-
nia kredytów czy emisji obligacji.
Część brakujących funduszy udało się
znaleźć dzięki sprzedaży gminnej
działki przy ul. Kopernika i większej
dyscyplinie finansowej w UGiM. Roz-
wiązaniem okazał się tzw. faktoring
(cesja należności), który zapropono-
wała firma Condite, wykonawca za-
dania. Za wykonane prace zapłacił jej
Bank Millenium, który następnie
ściągnie swoje należności od gminy.
Zgodę na takie rozwiązanie wyraziła
Regionalna Izba Obrachunkowa. 

Koszty budowy basenu zamknęły
się kwotą 20,1 milionów złotych.

Kryta pływalnia 
wreszcie gotowa
Na tę inwestycję amatorzy pływania w Proszowicach czekali od lat.  Było warto, bo
obiekt przy ul. Parkowej 10 jest nowoczesny i dostosowany do potrzeb osób
niepełnosprawnych. Uroczyste otwarcie basenu odbyło się 5 grudnia 2015 r.

CENNIK BILETÓW

Normalny: 6 zł (pon.-pt. do 14:00),
8 zł (pon.-pt. po 14:00), 7 zł (pon.-
pt. po 14:00), 9 zł (sob., niedz. 
i święta po 14:00)

Ulgowy: 4 zł (pon.-pt. do 14:00), 6
zł (pon.-pt. po 14:00), 5 zł (pon.-pt.
po 14:00), 7 zł (sob., niedz. i świę-
ta po 14:00)

Rodzinny: 4,5 zł/os. (pon.-pt. do
14:00), 6,5 zł/os. (pon.-pt. po
14:00), 5,5 zł/os. (pon.-pt. po
14:00), 7,5 zł/os. (sob., niedz. 
i święta po 14:00).

Dostępne są także bilety grupowe,
dla grup szkolnych, posiadaczy
Karty Dużej Rodziny oraz karnety.

W cenie biletu można również sko-
rzystać z sauny w godz. 16:00 do
21:00, jeśli nie została ona wcześ-
niej przez kogoś zarezerwowana. 

Godziny otwarcia pływalni
pon: 12:00 – 21:50

wt: 7:15 – 21:50
śr: 12:00 – 21:50
czw: 7:15 – 21:50
pt: 12:00 – 21:50

sob-nd: 9:00 – 21:50
tel. 12 271 93 37
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– W urzędzie odpowiada pani za
sprawy związane z finansami gminy,
oświatą i pomocą społeczną. Rozu-
miem, że ta pierwsza sprawa na po-
czątku pani pracy na tym stano-
wisku była priorytetową?

– Owszem, na początku swojej pra-
cy na stanowisku zastępcy burmistrza
musiałam przyjrzeć się sytuacji finan-
sowej gminy i miasta. Niestety stwier-
dziłam szereg nieprawidłowości. Mu-
sieliśmy szukać oszczędności. Po-
zyskaliśmy je dzięki zwolnieniom częś-
ci pracowników, ale także prawidłowym
poborem opłat podatkowych czy zmia-
nami w Wydziale Finansowym. Zna-
leźliśmy prawie 5 mln zł, które prze-
znaczyliśmy na wkład własny do in-
westycji i remontów wspartych przez
środki zewnętrzne. Cieszę się, że
udało nam się przeprowadzić reorga-
nizację pracy urzędu. Powodem do za-
dowolenia jest również fakt, że spłaci-
liśmy milion złotych kredytu poprzez
wykupienie obligacji oraz uzyskaliśmy
pozytywną opinię Regionalnej Izby
Obrachunkowej dotyczącą budżetu
na rok 2016, to był nasz pierwszy au-
torski budżet. To duży sukces po roku
pracy. 

– Przejdźmy do spraw związa-
nych z inwestycjami w oświatę –
mam na myśli nową kotłownię ga-
zową w Gimnazjum w Proszowi-
cach.

– To jedna z najważniejszych
ubiegłorocznych inwestycji. Ogrzewa-
nie tego budynku było bardzo kosz-
towne. Ciepło do szkoły dostarczała
Spółdzielnia Mieszkaniowa z kotłowni
węglowej. Realizacja inwestycji po-
chłonęła kwotę 370 tys. zł, w tym z do-
tacji pochodziło 39 tys. zł, a ze zwro-

tu podatku VAT – 85 tys. zł. Gimnazjum
ma swoją kotłownię dopiero od wrześ-
nia ubiegłego roku, ale my już widzimy
spore oszczędności. Liczymy na to, że
dzięki niej w naszym budżecie zosta-
nie dodatkowe 5-6 tys. zł miesięcznie.
Na razie się to udaje. 

– Czy w tym roku planowane są
jakieś inwestycje w przedszkolach
i szkołach podległych gminie?

– Chcielibyśmy w tym roku roz-
począć remonty nie wykonywane przez
wiele lat, a wynikające z zaleceń po-
kontrolnych Sanepidu czy Straży
Pożarnej dotyczących bezpieczeń-
stwa uczniów. Z uwagi na to, że w tym
roku 6-latki nie pójdą do pierwszej kla-
sy i zostaną w przedszkolach musimy
znaleźć także miejsca dla przedszko-
laków. Powstaną  oddziały przed-
szkolne – w Szkole Podstawowej nr 1
w Proszowicach i w Szkole Podsta-
wowej w Zespole Szkół w Kościelcu.
Tam będziemy prowadzić remonty do-
stosowawcze, aby maluchy miały jak
najlepsze warunki. Wszystkie te za-
dania będziemy realizować ze środków
własnych. 

Moim zamiarem jest także zdiag-
nozowanie oferty edukacyjnej naszych

szkół pod kątem wsparcia nauczania
poprzez pomoce dydaktyczne. Wiem,
że szkoły mają duże braki. Chcemy
sukcesywnie przeznaczać środki
budżetowe na zakup tych pomocy,
aby nauczyciele mogli nauczać nie tyl-
ko teoretycznie, ale również praktycz-
nie. 

– A co z remontem budynku
przy ul. Szpitalnej?

– W dawnym hotelu pielęgniarek
uruchomimy Klub Malucha. Obiekt
przejdzie gruntowy remont i zostanie on

dostosowany do potrzeb maluchów.
Znajdzie się tam miejsce dla 48 dzie-
ci w wieku 1-3 lat. Na ten cel zdoby-
liśmy już dotację w ramach programu
realizowanego przez Ministerstwo Pra-
cy i Polityki Społecznej w wysokości
810 tys. zł. Jeśli wszystko pójdzie
zgodnie z planem, Klub Malucha za-
cznie działać w listopadzie.  

– Od 1 kwietnia ruszy zbieranie
wniosków o wypłatę środków z pro-
gramu „Rodzina 500 plus”. Jak
urząd jest do tego przygotowany i ile
rodzin obejmie to wsparcie?

– Pod względem logistycznym jes-
teśmy dobrze przygotowani. Wiem,
że niektóre gminy przyjmują nowe
osoby do pracy, ale my chcemy
podołać temu wyzwaniu bez koniecz-
ności zwiększenia zatrudnienia w urzę-
dzie. Pracownicy pomocy społecznej
przygotowali specjalny grafik, z po-
działem na ulice i miejscowości obsługi-
wane przez konkretnego urzędnika.
Jeśli się okaże, że nie jesteśmy w sta-
nie ogarnąć tej materii własnym sum-
ptem, zastanowimy się nad przyjęciem
nowych pracowników, ale z uwagi na
to, że ciągle szukamy oszczędności
wolelibyśmy tego uniknąć.  

W gminie i mieście Proszowice do
skorzystania z tej pomocy jest upraw-
nionych ok. 1 490 rodzin i 2 200 dzie-
ci. 

– W ubiegłym roku narodził się
pomysł organizacji spotkań histo-
rycznych…

– Osobiście uważam, że to bardzo
cenna inicjatywa, pozwalająca przy-
bliżyć współczesną historię Polski na-
szym mieszkańców. Dzięki współpra-
cy z Panem Bogdanem Dobruckim or-
ganizujemy comiesięczne spotkania 
w Domu Kultury poświęcone np. pro-
cesowi norymberskiemu czy Żołnie-
rzom Wyklętym. Liczymy, że w dalszym
ciągu nasi mieszkańcy będą chętnie
uczestniczyć w tych wydarzeniach.

– Dziękuję za rozmowę. 

Jakie inwestycje 
w oświacie?
Rozmowa z Iwoną Latowską, zastępcą burmistrza Gminy i Miasta Proszowice

W dawnym hotelu pielęgniarek uruchomimy Klub
Malucha. Obiekt przejdzie gruntowy remont i zostanie
on dostosowany do potrzeb maluchów. Znajdzie się
tam miejsce dla �8 dzieci w wieku 1-� lat. 
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– Temat ochrony środowiska to te-
mat rzeka. Aby jednak można było mó-
wić globalnie, trzeba zacząć od jed-
nostki. W jaki sposób statystyczny Ko-
walski z gminy i miasta Proszowice
może mieć wpływ na ochronę środo-
wiska?

– Traktując Ziemię tak, jakby pożyczył
ją od swoich wnuków i chciał zwrócić ją
w jak najlepszym stanie. Musimy unikać
wytwarzania odpadów poprzez dokony-
wanie przemyślanych zakupów czy ogra-
niczanie zużycia opakowań. Trzeba nau-
czyć się używać ponownie we własnym
zakresie lub przekazywać potrzebującym
(odzież, meble, gruz, opakowania).
Ważna jest też utylizacja zgodnie z prze-
pisami – selektywna zbiórka, komposto-
wanie, oddawanie zużytych lekarstw do
prowadzących zbiórkę aptek (ul. Kra-
kowska 51 i ul. Kopernika 6), selektyw-
na zbiórka baterii (punkty zbierania),
zużytego sprzętu elektrycznego i elek-
tronicznego. Jeśli chodzi o powietrze to
podstawą jego ochrony są sprawne
kotły, dobre paliwo, ocieplenia budynku,
sprawny samochód, mądre korzystanie
z samochodu, niepalenie odpadów plas-
tików, „kopcących” liści i traw oraz ogra-
niczanie zużycia energii. Powinniśmy
pamiętać o mądrym, oszczędnym ko-
rzystaniuz wody, a przy braku przyłącza
kanalizacyjnego szczelnym szambie,
systematycznie opróżnianym przez firmę
asenizacyjną. Statystyczny Kowalski wi-
nien także szanować zieleń, ograniczać
hałas, a ci, którzy zajmują się rolnictwem
znać i stosować cały wachlarz dobrych
praktyk rolniczych.

– W ubiegłym roku zdarzało się, że
woda na terenie gminy i miasta Pro-
szowice nie spełnia norm jakości i była
skażona bakteriami. Co wpływa na złą
jakość wody i jakie kroki są podej-
mowane, aby takim sytuacjom zapo-
biegać a jeśli już wystąpią – szybko in-
formować o problemie mieszkań-
ców?

– Winne są pojawiające się okreso-
wo zwiększone ładunki zanieczyszczeń
w wodzie pobieranej do uzdatniania 
i funkcjonujące urządzenia do uzdatnia-
nia, które nie są w stanie automatycznie
dobrać parametrów skutecznego uzdat-
niania. Metodyka badań bakteriologicz-
nych daje wyniki po kilkudziesięciu go-

dzinach, a mieszkańcy informowani są
bezzwłocznie po otrzymaniu informacji 
o skażeniu bakteriami. W przypadku
zanieczyszczenia wody w pierwszej ko-
lejności wyłączana jest Stacja Uzdatnia-
nia Wody (woda nie jest podawana do
sieci), dostarczana jest woda z ujęcia pod-
ziemnego w Pałecznicy. W celu wyeli-
minowania zanieczyszczenia w sieci,
jest ona płukana, a do zbiorników wody
podawany jest środek dezynfekujący.
Jednocześnie eksploatator sieci poprzez
wywieszenie informacji o zanieczysz-
czeniu wody na tablicach ogłoszeń i w wi-
docznych miejscach na terenie miasta 
i gminy, informuje mieszkańców o braku
przydatności wody do spożycia. Infor-
macja taka pojawia się również na stro-
nie internetowej UGiM.

Straż Miejska prowadzi kontrole wy-
wozu nieczystości ciekłych ze zbiorników
bezodpływowych. Ze strony eksploatatora
prowadzony jest nadzór nad wodą
dopływającą do SUW, a w przypadku
ujawnienia jakiegokolwiek zanieczysz-

czenia, przerywana jest produkcja wody,
do czasu wypłukania rurociągu, którym
dopływa woda z ujęcia. Jednocześnie
płukane i dezynfekowane są filtry po-
śpieszne. Trwa też postępowanie o zakup
nowych urządzeń do uzdatniania wody. 

– Skoro jesteśmy przy temacie
skażonej wody porozmawiajmy o
szambach, które – jeśli są nieszczel-
ne – stanowią dla niej duże zagrożenie.

– Ścieki bytowe zawierają chorobo-
twórcze bakterie oraz zanieczyszczenia
chemiczne. W przypadku nieszczelnoś-
ci szamb albo co gorsze nieuprawnio-
nego opróżniania na pobliskim gruncie lub
do pobliskiego rowu powodują zanie-
czyszczenia bakteriologiczne i chemicz-
ne gleby oraz wody. Większość bakterii
chorobotwórczych jest w stanie przeżyć
ok. 3 miesięcy, stanowiąc zagrożenie bak-
teriologiczne, mogą skazić teren znaj-
dujący się daleko od miejsca wypływu za-
nieczyszczeń.  Zanieczyszczenia che-
miczne powodują skażenie terenu wokół
domu, są wchłaniane przez rośliny, w tym
także warzywa w ogródku.

Szkodliwe związki chemiczne roz-
przestrzeniają się także na większe od-
ległości, skażając wody podziemne.
Również znajdujące się w ściekach
związki organiczne mogą być przyczyną
nieprawidłowych procesów za-
chodzących w glebie i rozwijania się 
w nich bakterii beztlenowych. Dlatego tak
ważne jest by szamba opróżnianie były

systematycznie przez specjalistyczne
firmy i oczyszczane w oczyszczalni ście-
ków. 

– Trwa sezon grzewczy i jak bu-
merang powraca problem ze spala-
niem śmieci w piecach. Jak to wygląda
w gminie i mieście Proszowice?

– Od wprowadzenia odbierania od-
padów komunalnych od mieszkańców
przez firmę (bez limitu ilościowego) za
opłatę wnoszoną do gminy (7 zł od
mieszkańca na miesiąc w przypadku se-
lektywnej zbiórki i 11 zł bez selektywnej
zbiórki) problem powinien zniknąć – po
co spalać odpady jak i tak zostaną ode-
brane. Nie ma diagnozy dla tego zjawiska
– niełatwo jest przyłapać kogoś na
„palącym” uczynku, a udowodnienie
(analizy popiołu) jest trudne, kosztowne
i czasochłonne. Częściej powodem „kop-
cenia” z komina jest eksploatacja 
i wzmożona emisja zanieczyszczeń 
w czasie rozpalania (zbyt niska tempe-
ratura, mała sprawność pieców) i zła ja-
kość paliwa. Kilka sporadycznych inter-

wencji dotyczyło spalania ale poza pie-
cami – na tzw. wolnym powietrzu. Akcja
edukacyjna i plakat z hasłem „Kochasz
dzieci – nie pal śmieci” dotarły chyba do
wszystkich w gminie. 

– Czy mieszkańcy Proszowic za-
interesowani pozbyciem się pieców –
kopciuchów mają szansę na dotację
na ten cel i czy są w ogóle zaintere-
sowani takimi inwestycjami?

– Zainteresowanie jest duże – do
programu KAWKA (do 90 % kosztów
kwalifikowanych) przewidującego dofi-
nansowanie do wymiany starych kotłów
na paliwa stałe na kotły niskoemisyjne
(gazowe, na paliwo stałe, przyłącz do sie-
ci ciepłowniczej) zgłosiło się ponad 200
właścicieli nieruchomości z Proszowic  
i taki wniosek został złożony do WFO-
ŚiGW w Krakowie. Całkowity koszt brut-
to projektu to ponad 4 mln zł, w naj-
bliższych dniach gmina powinna otrzy-
mać informację o przyznaniu środków na
jego realizację. Z terenów wiejskich jest
możliwość uzyskania dofinansowania 
z PONE do  45 % do likwidacji kotłów
węglowych (trwa zbieranie deklaracji
udostępnionych na stronie internetowej
gminy i  w UGiM). Zainteresowanie jest
ograniczane brakiem dostępu do sieci
gazociągowej (ale i tu mieszkańcy wy-
kazują się aktywnością składając wnio-
ski do PGNiG o przyznanie warunków
technicznych przyłączenia do sieci) oraz
kosztami późniejszego ogrzewania. 

– Z kolei wiosną czeka nas za-
pewne zjawisko wypalania traw. Po
co ludzie to robią, skoro dawno już
obalono mit, że to użyźnia glebę?

– Naprawdę nie wiadomo – można
tylko po raz kolejny powtórzyć – nisz-
czy to wszystkie organizmy żywe, wy-
jaławia glebę, naraża na erozję, po-
woduje zanieczyszczenie powietrza 
i zagrożenie pożarowe oraz podlega ka-
rze grzywny. Dla świata przyrody wy-
palanie traw można porównać z kata-
strofą ekologiczną. To też bezpośred-
nie zagrożenie dla ludzi. Takie pożary
bardzo często wymykają się spod kon-
troli i przenoszą się na pobliskie lasy 
i zabudowania. Utrudniają, a nawet pa-
raliżują ruch na drogach. A walory es-
tetyczne takich pogorzelisk! Czarne, wy-
palone rośliny i brak żyjących owadów,
ptaków i innych zwierząt nie nastawiają
nas zbyt optymistycznie do życia. Mit,
że wypalanie traw przyczynia się do
użyźniania gleby jest bardzo przesta-
rzały. Zamiast spalać trawy można je
kompostować i w postaci próchnicy po-
nownie wprowadzać na pole. Wtedy też
zyskamy pewność, że użyźnią nam gle-
bę, a my osiągniemy większe plony bez
szkód w środowisku. 

– Od lipca 2013 r. obowiązuje
znowelizowana tzw. ustawa śmie-
ciowa. Czy zmiany, jakie wprowadziła
pozytywnie wpłynęły na gminny sys-
tem gospodarki odpadami?

– Systematycznie, zgodnie z har-
monogramem odbierane są wszystkie
odpady z nieruchomości zamiesz-
kałych. Harmonogram dostosowywany
jest do potrzeb mieszkańców – ostat-
nio zwiększono np. częstotliwość od-
bierania odpadów komunalnych w mie-
siącach letnich. Każdy z mieszkańców
ma obowiązek płacenia za odpady
więc nie ma prowadzonych wcześniej
„dyskusji”, że ktoś odpadów nie wy-
twarza więc nie będzie za nie płacił.  

– Zapisy ustawy miały pozwolić
na ostateczne rozprawienie się 
z tzw. dzikimi wysypiskami. Tym-
czasem wystarczy się rozejrzeć po
rowach czy laskach by się przeko-
nać, że problem nie zniknął...

– W rowach przydrożnych kwitnie
„kultura” użytkowników drogi, wyrzu-
cane z pojazdów czy porzucane przez
pieszych są głównie opakowania. Przy-
kre, ale pobocza dróg są regularnie za-
śmiecane. Pojawiają się również dzikie
wysypiska – sporadycznie, gdy miesz-
kaniec ukrywa się przed opłatą i za-
miast wystawić odpady w dniu ich
zbiórki porzuca przy polnej drodze 
(w ciągu funkcjonowania ustawy zda-
rzył się jeden taki przypadek). Więcej
dzikich wysypisk jest dziełem przed-
siębiorców – odpady powstałe w wyniku
prowadzonej działalności powinny być
zagospodarowane przez zawarcie
umowy na ich odbiór i zagospodaro-
wanie przez uprawnioną firmę. Dotyczy
to również firm usługowych, remonto-
wych, budowlanych. Zarówno właści-
ciele firm jak i korzystający z ich usług
powinni wykazać się odpowiedzial-
nością – zawierając umowę na wyko-
nanie usługi przewidzieć zgodne 
z przepisami zagospodarowanie od-
padów powstałych przy ich realizacji. 

Chrońmy środowisko 
dla naszych wnuków
Rozmowa z Małgorzatą Kwiatkowską, kierownikiem Wydziału Rolnictwa i Ochrony Środowiska

Do programu KAWKA przewidującego dofinansowanie
do wymiany starych kotłów na paliwa stałe na kotły
niskoemisyjne (gazowe, na paliwo stałe, przyłącz do
sieci ciepłowniczej) zgłosiło się ponad 200 właścicieli
nieruchomości z Proszowic.
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Międzynarodowe projekty edukacyjne realizowane
obecnie w Gminie i Mieście Proszowice

Beneficjent: Miejska Biblioteka Publiczna w Pro-
szowicach; partner: Peacepainting, Terrak, Norwegia;
całkowita wartość projektu: 530,67 tys. zł; kwota do-
finansowania ze środków MF EOG i MKiDN: 476,85
tys. zł; wkład własny z budżetu Gminy i Miasta Pro-
szowice oraz norweskiego partnera: 53,82 tys. zł;
okres realizacji: luty 2014 r.– kwiecień 2016 r.  

Projekt realizowany jest w ramach programu
MKiDN „Promowanie różnorodności kulturowej i arty-
stycznej w ramach europejskiego dziedzictwa kultu-
rowego”

Celem projektu jest promowanie kultury i aktywi-
zacja społeczna oraz kulturalna mieszkańców regio-
nu północno-wschodniej Małopolski i zwiększenie
ich uczestnictwa w kulturze. W obu krajach zorgani-
zowano dwuletni cykl działań artystycznych. Były 
wśród nich warsztaty malarskie dla młodzieży, które od-

były się m. in. w Krakowie w pracowniach Akademii
Sztuk Pięknych i w Muzeum Sztuki Współczesnej MO-
CAK, w zabytkowych wnętrzach Bazyliki Grobu
Bożego w Miechowie i w Hebdowie. Młodzi adepci ma-
larstwa mieli także okazję zaprezentować swój talent
w plenerze na myślenickim Zarabiu. Znakomita więk-
szość warsztatów obyła się w zaprzyjaźnionych
szkołach: w Proszowicach, Koszycach, Białym Dunajcu
i Starym Sączu. Największą atrakcja były warsztaty zor-
ganizowane w Norwegii podczas trzech kolejnych wi-
zyt partnerskich (maj 2014, maj/czerwiec 2015,ma-
rzec/kwiecień 2016), w których w sumie uczestniczyło
około 300 osób, w tym prawie 150  uczestników 
z Małopolski. 

Warsztaty malarskie poprzedzone były zawsze
wykładami z historii sztuki przygotowanymi przez
wykładowców lub absolwentów Akademii Sztuk Pięk-

nych w Krakowie. Także podczas wyjazdów do Nor-
wegii uczestnicy projektu mieli bezpośredni kontakt ze
sztuką – zwiedzali norweskie muzea i spotykali się 
z norweskimi artystami. 

Ważnym elementem projektu była także edukacja
kulturowa i integracja społeczna. Z myślą o realizacji
idei przeciwdziałania wykluczeniu społecznemu zor-
ganizowany został m. in. integracyjny festiwal teatral-
ny, akcje plenerowe i happeningi oraz „Wielkie rodzinne
malowanie” czy „Kolorowe miasto, kolorowe życie”.

W projekcie uczestniczyło w sumie ponad 4 tysiące
osób, a jego realizacja od początku oparta została na
partnerstwie z kilkunastoma instytucjami, wśród któ-
rych wymienić należy biblioteki publiczne, szkoły, ga-
lerie sztuki, ośrodki kultury i organizacje pozarządowe.

Zespół projektu Peacepainting

Edukacja kulturowa społeczności małopolskiej poprzez cykl warsztatów artystycznych 
– PEACEPAINTING w Polsce i w Norwegii

Czas realizacji: 2014-2016, koordynator pro-
jektu: 1st E-Pal – szkoła ponadpodstawowa w Karditsa,
Grecja; partnerzy projektu: Polska, Włochy, Rumu-
nia, Portugalia, Niemcy; polska organizacja reali-
zująca projekt: Gimnazjum im. 6 Brygady Desanto-
wo – Szturmowej gen S. Sosabowskiego w Proszo-
wicach

Celem projektu było opracowanie przewodnika me-
todycznego dla uczniów i nauczycieli dotyczącego
realizacji tematów wzmacniających postawy przedsię-
biorczości, kreatywności, pracy zespołowej, podejmo-
wania ryzyka i innych cech niezbędnych kształceniu
młodych ludzi.

Alokacja środków: całkowita na realizację projektu
we wszystkich krajach: 110 170 euro w tym dla orga-
nizacji polskiej  14.340 euro

Projekt odpowiadał na potrzebę usystematyzo-
wania wiedzy i metod nauczania przedsiębiorczości
w szkołach ponadpodstawowych, w których nie jest
to przedmiot obowiązkowy. W trakcie jego realizacji
nauczyciele dokonali analizy badawczo – porów-
nawczej systemów edukacji we wszystkich krajach
partnerskich, przygotowali i przeprowadzili ankiety wś-
ród uczniów i nauczycieli na temat nauczania przed-
siębiorczości, a następnie opracowali  raport z wyni-
ków. 

Kolejnym etapem było opracowanie praktycznych
zadań i ćwiczeń kształcących postawy przedsiębiorcze
i kreatywne w formie poradnika dla uczniów i nauczycieli. 

Ostatnim zadaniem będzie przetłumaczenie wszyst-
kich treści na język ojczysty każdego kraju partnerskie-
go  i opracowanie  przewodnika. Publikacja ta ma być do-
datkowym pomysłem dla uczniów i nauczycieli, chcących
wzbogacić ofertę edukacyjną i  program nauczania.

Spotkania nauczycieli pracujących w projekcie od-
bywają się systematycznie, zgodnie z harmonogramem
projektu, a strona polska będzie gospodarzem konfe-
rencji końcowej w czerwcu 2016.         

Zespół projektu  Erasmus +     

„Kształcenie postaw przedsiębiorczych w środowisku szkolnym poprzez wzmocnienie i rozwój
kompetencji kluczowych”

Czas realizacji: wrzesień 2015 r.– sierpień
2017 r.; beneficjent: Gmina i Miasto Proszowice oraz
Szkoła Podstawowa nr 1 w Proszowicach; partne-
rzy projektu: Hiszpania, Czechy, Portugalia, Polska,
Bułgara, Słowenia; alokacja środków: dla organi-
zacji w Polsce 7.520,00 EUR

Głównym celem projektu jest opracowanie i roz-
winięcie programu zapobiegania otyłości wśród
dzieci. Projekt jest powiązany z zajęciami sportowym,
co w efekcie przyniesie m.in. wzmocnienie nawyków
zdrowotnych i higieny poprzez sport, wprowadzenie
zajęć ruchowych w każdym dniu szkoły czy wzmoc-
nienie relacji pomiędzy uczniami poprzez ich udział
w zajęciach sportowych.  

Projekt jest realizowany w nawiązaniu do pod-
stawy programowej przyrody, WF, matematyki, j. an-
gielskiego, plastyki i informatyki. 

Tematy do realizacji to m.in. otyłość wśród
dzieci – światowy problem; właściwe odżywianie –
obecność tego zagadnienia w podstawie progra-
mowej i programach nauczania; zajęcia WF – pro-
gramy, organizacja, ewaluacja; sport na zajęciach do-
datkowych: pozalekcyjnych i pozaszkolnych czy
problemy odżywiania a alergie wśród dzieci szkol-
nych.

Rezultatami projektu będą: prezentacje na
temat problemów z odżywianiem i rozwiązań; wspo-
maganie odpowiednich ośrodków lokalnych (centra

edukacyjne, ośrodki zdrowia, lokalne instytucje
żywieniowe, dietetycy, pedagodzy itp.); teoretyczne
i praktyczne prezentacje dotyczące tematów projektu;
książka kucharska obejmująca przepisy wszystkich
partnerskich krajów; wielojęzyczny słownik terminów
i słów związanych z jedzeniem, żywieniem, potra-
wami. 

Spotkania międzynarodowe: Hiszpania – gru-
dzień 2015, Polska – wrzesień 2016, Czechy – czer-
wiec 2017. Działania będą upowszechniane poprzez
e-mail, Facebook oraz e-twinning

Zespół projektu  
Erasmus +

Czas realizacji: wrzesień 2014 r.– sierpień
2017 r.; koordynator projektu:  Gmina i Miasto Pro-
szowice; partner zagraniczny: Gmina i miasto
oraz konsorcjum szkół w Karditsa, Grecja; partne-
rzy: konsorcjum szkół podstawowych i gimnazjalnych
Gminy i Miasta Proszowice oraz Miejska Biblioteka
Publiczna w Proszowicach; alokacja środków:
361.100,00 EUR dla dwóch krajów partnerskich

Zasadniczym celem projektu jest stworzenie
platform e-learningowych w Polsce i w Grecji
mających pełnić funkcję narzędzia edukacyjnego. 
W obydwóch krajach zorganizowano najpierw wstęp-
ne konferencje skupiające lokalne podmioty zaan-
gażowane w projekt. W oparciu o podpisane poro-

zumienia partnerskie została utworzona sieć lokalnych
współpartnerów projektu. Spośród nauczycieli wyłonio-
ne zostały grupy zajmujące się przygotowaniem au-
torskiego materiału edukacyjnego na platformę edu-
kacyjną z obszaru kompetencji kluczowych oraz
przedmiotów egzaminacyjnych. Zaprojektowano plat-
formę edukacyjną, na której systematycznie umiesz-
czane są materiały przygotowywane przez pra-
cujących w projekcie nauczycieli. Powołano też gru-
pę zajmującą się przygotowaniem materiału eduka-
cyjnego z zakresu języka angielskiego. Na platformie
powstał również portal elektroniczny dla rodziców, któ-
ry jest dodatkiem do dziennika elektronicznego. Zor-
ganizowano cykl spotkań dla młodzieży, nauczycie-

li i rodziców z doradcą zawodowym. Zajęcia zostały
nagrane w celu rozpropagowania ich poprzez plat-
formę. Dotychczas odbyło się 6. międzynarodowych
spotkań (po trzy w Polsce i w Grecji)  podczas któ-
rych wypracowane zostały wspólne założenia do-
tyczące budowy, zawartości  i zasięgu tworzonych 
w obu krajach platform. Organizowane są szkolenia
dla nauczycieli na przykład kurs komputerowy ECDL
oraz spotkania informacyjne dla rodziców. Powstająca
platforma ma szansę stać się ciekawym i niebanal-
nym narzędziem edukacyjnym, które po upublicz-
nieniu będzie wykorzystywane przez nauczycieli nie
tylko naszego regionu.

Zespół projektu  Erasmus +     

Eat Well, Grow Better – Jedz dobrze, rośnij lepiej 

„e-plat – Forming Education”
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Tradycyjne świętowanie rozpoczęło się od korowodu, który przeszedł z Ryn-
ku na plac targowy, gdzie Grzegorz Cichy, burmistrz Gminy i Miasta Proszowi-
ce oddał symboliczne klucze do miasta Dawidowi Rojewskiemu, gimnazjaliście
z Proszowic. Burmistrz przekazał także tytuł „Zasłużony dla Gminy i Miasta Pro-
szowice” prof. dr hab. n med. Januszowi Skajskiemu, wybitnemu specjaliście kar-
diochirurgii dziecięcej. Uczestnicy imprezy mogli obejrzeć spektakl pt. „Pro-
szowickie historie w dziewięciu odsłonach” w wykonaniu uczniów szkół pod-
stawowych i gimnazjalistów, przedstawienie przygotowane przez grupę Akwo-
nauci pt. „Tajemnica Melonika”, występy: Zespołu Pieśni i Tańca „Proszowiacy”
i formacji tanecznej „Kolory”, pokaz ju jitsu czy rumba kids i rumba fitnes. Na sce-
nie wystąpili także zespół Marioo i Voyager.

Niedziela upłynęła pod znakiem występów przedszkolaków, grupy baleto-
wej z CKiW, uczniów SP 1 w Proszowicach, zespołu „Na Krakowską Nutę”, for-
macji „Kolory” i szkoły tańca „Twins Steps”. Po koncercie „Prokoncepcji” oklas-
kami witany był Muniek Staszczyk i zespół T. LOVE. Grupa zagrała wiele prze-
bojów, nawet te z lat 80-tych, ale nie brakowało także utworów z ostatniego krążka.
Imprezę zakończono po pokazie sztucznych ogni oraz oddaniu Burmistrzowi GiM
Proszowice kluczy do miasta. 

Muzyczne laury dla uczniów
W ubiegłym roku uczniowie Szkoły Muzycznej I stopnia w Żębocinie
zdobywali wysokie miejsca w konkursach międzynarodowych,
ogólnopolskich i międzyszkolnych.

2 i 3 lutego 2015 roku w VI Międzynarodowym Konkursie Pianistycznym
„Młody Wirtuoz” w Sanoku I miejsce i tytuł „Złotego Wirtuoza” wywalczył Filip
Łakomy, II miejsce zajęły Amelia Czajka, Justyna Kopeć, Zuzanna Sonik, Elżbie-
ta Adamczyk, Anna Zając, a III miejsce przypadło Adzie Sonik.

X Ogólnopolskim Konkursie Młodych Instrumentalistów, który odbył się
w Jaśle w dniach 25-26 marca 2015 roku wyróżnienie zdobył Filip Łako-
my.

Filip Łakomy i Anna Zając zdobyli także wyróżnienia w majowym konkur-
sie muzyczno-plastycznym „Dźwiękiem malowane” w Stalowej Woli.

W dniach 8 – 13 czerwca 2015 r. odbywał się II Międzyszkolny Konkurs
„7 elementów – muzykuję świadomie”. Ze Skawiny z wyróżnieniem I stop-
nia wrócili Justyna Kopeć i Filip Łakomy, z wyróżnieniem II stopnia: Zuzanna
Sonik, a wyróżnienie III stopnia zdobyły Amelia Czajka i Anna Zając.

Uczniów do konkursów przygotowywała pani Grażyna Kozina.
W wyżej wymienionych konkursach bierze udział bardzo dużo uczniów szkół

muzycznych z Polski i zagranicy, dlatego też są one bardzo dobrym sukcesem.
Renata Naleźnik, dyrektor szkoły

F O T O S T R Z A Ł

Kamil Stoch z żoną Ewą w czasie spaceru po pierwszym 
w Polsce Ogrodzie Biblijnym w Proszowicach

Wystrzałowe 
Dni Proszowic
13 i 14 czerwca 2015 r. upłynął na tradycyjnym
świętowaniu dni miasta. Przez dwa dni na scenie
usytuowanej na placu targowym królowały muzyka,
taniec i dobra zabawa!

Zespół Na Krakowską Nutę działający 
przy CKiW w Proszowicach Grupa PINK Formacji Kolory działającej przy

CKiW w Proszowicach Goście w drodze na miejsce imprezy

Zumba Kids grupa działająca przy CKiW w Proszowicach

Zasłużeni dla Gminy i Miasta Proszowice 
Profesorowie Antoni Dyduch i Janusz Skalski

Korowód prowadził Lajkonik
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Świętowanie rozpoczęło się od
barwnego korowodu, w którym wzięli
udział przedstawiciele osiemnastu
sołectw gminy z wieńcami dożynko-
wymi, władze gminy oraz zaproszeni
goście. Korowód przejechał z placu tar-
gowego w Proszowicach przez Opat-
kowice, Klimontów i Szczytniki Kolonię
na plac przy remizie OSP w Szczytni-
kach. Tutaj przywitała go Orkiestra
Dęta „Błysk” z Żębocina.

Następnie odbyła się  uroczysta
Msza święta koncelebrowana w intencji

rolników, a po niej starostowie dożynek
– Agata Janczur – mieszkanka Ko-
czanowa i Tomasz Kasperek – miesz-
kaniec Szczytnik Kolonii, przekazali na
ręce Burmistrza Gminy i Miasta Pro-
szowice  Grzegorza Cichego chleb.
Burmistrz podziękował rolnikom za
ciężką pracę, za całoroczny trud i wy-
siłek a następnie podzielił się chlebem
z gośćmi i wszystkimi uczestnikami uro-
czystości.

Prezentacji pięknych wieńców
dożynkowych towarzyszyły przyśpiewki

w wykonaniu zespołu „Na Krakowską
Nutę” z CKiW w Proszowicach. Wień-
ce dożynkowe były bardzo efektownie,
wykonane w sposób tradycyjny, z wy-
korzystaniem uprawianych w gminie
zbóż, kwiatów, owoców, a także lnu 
i prosa. 

Święto plonów upłynęło także pod
znakiem muzyki i tańca. Na scenie za-
prezentowali się uczniowie Szkoły
Podstawowej w Szczytnikach, człon-
kowie zespołu Krakowiacy, zespoły:
Bajeranty i Vario. 

Ogórek
w roli głównej
Niegdyś ziemia proszowicka słynęła z uprawy
ogórków. W nawiązaniu do tej tradycji 
w ubiegłym roku po raz pierwszy – z inicjatywy
burmistrza i przy udziale Towarzystwa Turystyki
Regionalnej – odbyło się Święto Ogórka. 

26 lipca na proszowickim Rynku królowały ogórki 
w najróżniejszej formie. Każdy z mieszkańców miał możli-
wość skosztowania i oddania swojego głosu w konkur-
sie na najlepszą ogórkową potrawę . Kubki smakowe ju-
rorów zdobyła zupa ogórkowa przygotowana przez To-
warzystwo Turystyki Regionalnej. Na kulinarnym podium
znalazły się także ogórki małosolne, przygotowane
przez Gospodynie z Makocic, pulpety w sosie ogórko-
wym Gospodyń z Klimontowa oraz torcik ogórkowy od
KGW w Posiłowie. Wyróżnione zostały także specjały
gospodyń z Teresina, Piotrkowic Małych oraz potrawy
Pani Doroty Dąbrowskiej.

Kulinarne świętowanie okrasiły występy arty-
styczne zespołu „Na Krakowską Nutę” działającego
przy Centrum Kultury i Wypoczynku oraz uczniów
Szkoły Muzycznej w Pałecznicy.

Imprezie towarzyszyły pokazy starych pojazdów 
i zabawy dla dzieci. Na zakończenie na scenie wy-
stąpiły grupy: „Joker” i „Reflex Dance”.

Tradycyjne podziękowanie za plony
15 sierpnia w Szczytnikach odbyły się tradycyjne Dożynki Gminy Proszowice. Podczas radosnego święta chleba
rolnicy i wszyscy ludzie związani z rolnictwem dziękowali Bogu za zebrane plony. 

Gry i zabawy na Rynku Stoisko KGW Tersin

Starostowie ubiegłorocznych dożynek: 
Agata Janczur i Tomasz Kasperek

Stoisko KGW Klimontów Stoisko OSP Łaganów
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– Za najważniejszą dziedzinę
swojej działalności uważamy ama-
torski ruch artystyczny. Praca w ze-
społach artystycznych i grupach za-
interesowań kształtuje młodych ludzi
– rozwija ich talenty, zaspakaja po-
trzeby, organizuje czas wolny. Bardzo
ważnym aspektem naszej pracy jest

kształtowanie gustów, nawyków 
i kompetencji. Tym samym wycho-
wujemy świadomych uczestników i
odbiorców kultury – mówi Danuta
Bucka, dyrektor Centrum Kultury 
i Wypoczynku w Proszowicach. 

Każdy, kto chciałby skorzystać 
z oferty Centrum znajdzie w niej coś

interesującego. Najbardziej prężna
grupa zajęciowa to Formacja Ta-
neczna „Kolory”. W dziesięciu gru-
pach tańczy 146 dzieci i młodzieży w
wieku od 3 do 15 lat. Kierownikiem ar-
tystycznym i zarazem instruktorem
tańca jest Katarzyna Zydroń, druga in-
struktorka to Katarzyna Roczniak.

Co roku formacja przygotowuje au-
torski spektakl taneczno-teatralny. 
W 2015 roku był to „Nawiedzony
dom”, kilkukrotnie wystawiany na pro-
szowickiej scenie zarówno dla szkół,
jak i szerokiego grona odbiorców. 

Grupy taneczne biorą udział 
w różnych konkursach i przeglądach
tanecznych, zajmując często czołowe
miejsca. W ubiegłym roku sukcesów
nie brakowało. Tytuł TALENT
MAŁOPOLSKI zdobyła grupa BLUE
podczas finału Małopolskiego Festi-
walu Form Muzycznych i Tanecz-
nych w Dobczycach. Ta sama for-
macja zajęła II miejsce w Ogólno-
polskim Festiwalu Tańca „Kontrakcja”
w Nowohuckim Centrum Kultury, 
a najwyższe lokaty w swoich kate-
goriach wiekowych w Festiwalu Tań-
ca Nowoczesnego i Współczesnego
KEEP DANCING w Skawinie zdobyły
grupy BLACK i BLUE.

Inne ważne zajęcia prowadzone
w CKiW to:

– grupa teatralna AKTONAUCI –
prowadzona przez instruktorkę Ka-
tarzynę Duch. Zajęcia w dwóch gru-
pach wiekowych. W ubiegłym roku ze
spektaklem „Tajemnica melonika”
Aktonauci zostali laureatem XXX
Festiwalu Teatru Dzieci i Młodzieży
„Bajdurek”. 

– Zespół Pieśni i Tańca „Pro-
szowiacy” – prowadzony przez in-
struktorkę Katarzynę Gać. W dwóch
grupach wiekowych tańczy 36 dzieci.
Najmłodsi członkowie zespołu mają
lat 5, najstarsi 13. Tancerze tego ze-
społu w ubiegłym roku brali udział w
turniejach tańców polskich w formie
towarzyskiej, zajmując czołowe lokaty,

– Zespół „Na Krakowską Nutę”
– prowadzony przez instruktorkę Bar-
barę Madej. Jest to zespół wokalny
zrzeszający dzieci i młodzież głównie
z terenu okolicznych sołectw, pre-
zentujący bogaty repertuar utworów
folklorystycznych,

– Zajęcia przyrodnicze – pro-
wadzone przez animatora przyrody
Michała Molickiego. Biorą w nich
udział dzieci w wieku 7-10 lat. Poznają

Centrum 
pełne talentów
W tym miejscu dzieje się dużo nie tylko od święta, ale również na co dzień. Istniejące od 1967 roku
Centrum Kultury i Wypoczynku w Proszowicach przyciąga swoją ofertą przede wszystkim dzieci i młodzież,
ale nie zapomina także o nieco starszych mieszkańcach miasta i gminy. W ubiegłym roku zapewniło nam
sporą dawkę dobrej rozrywki podczas imprez, które na stałe wpisały się już do kulturalnego kalendarza
Proszowic.

Formacja KOLORY-Grupa Blue

Grupa baletowa Grupa teatralna Aktonauci



1�nowe  Proszowice

świat natury i zwierząt podczas cie-
kawie zorganizowanych warsztatów,

– Zajęcia „Przyroda w obra-
zach” – prowadzone przez animatora
przyrody Michała Molickiego. Dzieci
(7-14 lat) wykonują różnorodne pra-
ce plastyczne związane z szeroko po-
jętym tematem przyrody,

– Zajęcia plastyczne – prowa-
dzone przez instruktorkę Elżbietę
Pomykalską. Przeznaczone dla dzie-
ci 5-10 lat i są bardzo lubiane przez
dzieci.

W CKiW odbywają się też m.in.
zajęcia grupy baletowej, Ju-Jitsu, ta-
neczne (hip-hop i break dance),
ZUMBA, ZUMBA KIDS, język an-
gielski, fitness 60+ i pilates.

Centrum w ubiegłym roku zorga-
nizowało też szereg imprez. Zaczęło

się od XXIII Finału Wielkiej Orkies-
try Świątecznej Pomocy – sztab
zorganizowany w tej jednostce przy
pomocy 180 wolontariuszy oraz
współpracy ze szkołami i innymi jed-
nostkami z terenu Proszowic zebrał
ponad 72 tysiące zł. – Oprócz kwesty
pieniężnej, niezwykle ważne są wy-
stępy artystyczne dzieci i młodzieży
działających w CKiW oraz lokalnych
szkołach. WOŚP jest okazją do obej-
rzenia wspaniałych pokazów tańca,
spektakli i innych rodzajów twór-
czości artystów amatorów, i zawsze
gromadzi pełną salę publiczności –
mówi dyrektor Bucka. W 2015 r. Cen-
trum Kultury zgłosiło się do Fundacji
„Orszak Trzech Króli”. Proszowicki Or-
szak zgromadził bardzo dużą liczbę
mieszkańców, którzy chętnie przeszli

ulicami miasta, a później po mszy św.
wspólnie kolędowali na rynku.

CKiW zorganizował także kon-
kurs recytatorski „Oczarowni
Bajką”, przeznaczony dla uczniów
szkół podstawowych. Laureaci etapu
powiatowego, po dodatkowych
warsztatach teatralnych pojechali
na Festiwal Młodego Aktora do Kęt,
gdzie drugie miejsce zajęła Jadwiga
Głowa z Koczanowa, a trzecie –
Sandra Sobolewska z Klimontowa.
Odbył się także konkurs recytatorski
im. Ludwika Hieronima Morstina
przeznaczony dla dzieci i młodzieży
ze szkół podstawowych i gimnazjum,
poświęcony twórczości naszego ro-
dzimego poety i pisarza z Pławowic
oraz cykl teatrzyków dla najmłod-
szych zatytułowany „Niedzielne spot-

kania z bajką”. Centrum Kultury i Wy-
poczynku zorganizowało także Kon-
kurs Kolęd i Pastorałek, Przegląd
Grup Kolędniczych, eliminacje po-
wiatowe do XXVIII Małopolskiego
Festiwalu Form Muzycznych i Ta-
necznych „Talenty Małopolski”,
festyn rodzinny z okazji Dnia
Dziecka i Dnia Matki, Dożynki Gmi-
ny Proszowice z koncertem ze-
społu BAJERANTY, Koncert Zbig-
niewa Wodeckiego, komediowy
spektakl teatralny „Randka 
w ciemno” z udziałem Ewy Ku-
klińskiej, Alicji Kwiatkowiskiej,
Jacka Kawalca i Piotra Szwedesa,
koncert zespołu T. LOVE, pod-
czas Dni Ziemi Proszowickiej 2015,
oraz występy Marcina Dańca i Ka-
baretu pod Wyrwigroszem.

Koncert T. Love Zespół Pieśni i Tańca Proszowiacy

Orszak Trzech Króli

Zespół Na Krakowską Nutę Zajęcia przyrodnicze

Kokurs Recytatorski im. L.H. Morstina
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Świętowanie z medalami

5 lipca 2015 r. do Ostrowa przybyło
30 jednostek wraz z pocztami sztanda-
rowymi z terenu gminy Proszowice,
oraz zaprzyjaźnione z sąsiednich gmin:
Kazimierza Wielka, Pałecznica, Koniu-
sza, Nowe Brzesko, Koszyce i Skalb-
mierz. 

Mszę Św. w intencji strażaków i ich
rodzin odprawił w miejscowej kaplicy pro-
boszcz parafii p/w Św. Wojciecha w Koś-
cielcu ks. dr Andrzej Kaleta, a homilię
wygłosił były wieloletni proboszcz ks. ka-
nonik Jan Majka. Po Mszy Św. nastąpił
przemarsz kolumny pocztów sztanda-
rowych i pododdziałów na plac ma-
newrowy przed budynek remizy. Prze-
marsz pododdziałów prowadziła miej-
scowa Orkiestra Dęta założona w 1984
roku przez strażaków OSP, dyrygował
nią kapelmistrz Stanisław Wawro.

Poczet flagowy wystawiła jednostka
OSP w Ostrowie w składzie: dowódca
-Dh Rafał Adamski, flagowy – Dh Woj-
ciech Zapiór, asysta – Dh Krystian Bu-
jak. Krótki rys historyczny jednostki
OSP w Ostrowie przypomniał jej Prezes
– Piotr Ryńca. Wręczenia medali i od-
znaczeń resortowych oraz dyplomów
zasłużonym strażakom i działaczom
społecznym dokonali: Radny Sejmiku
woj. Małopolskiego – st. bryg. Adam Do-
magała, Prezes Zarządu Oddziału Po-
wiatowego ZOSP RP w Proszowicach
– Marcin Gaweł, Dowódca Jednostki Ra-
towniczo-Gaśniczej Komendy Powia-

towej Państwowej Straży Pożarnej 
w Proszowicach – st. kpt. Zbigniew
Kwinta, Burmistrz Gminy i Miasta Pro-
szowice – Grzegorz Cichy oraz Prezes
Zarządu Oddziału Miejsko-Gminnego
ZOSP RP w Proszowicach – Grzegorz
Śląski.

Medalami, odznaczeniami i dyplo-
mami zostali wyróżnieni:

ZŁOTY MEDAL „Za Zasługi Dla
Pożarnictwa”: Adam Janusz, Adam
Olender, Wiesław Serwa, Tomasz Kwie-
cień

SREBRNY MEDAL „Za Zasługi
Dla Pożarnictwa”: Mariusz Bujak, Sta-
nisław Czekaj, Wojciech Zapiór

BRĄZOWY MEDAL „Za Zasługi
Dla Pożarnictwa”: Rafał Adamski, Piotr
Bobka, Dominik Cabala, Grzegorz Ca-
bala, Szczepan Serwa, Łukasz Serwa,
Krzysztof Płaneta, Marian Maj, Kamil Na-
gacz, Grzegorz Sołek z OSP Czuszów.

Odznakę „Strażak Wzorowy”: Ma-
ciej Pietrachowski, Paweł Nagacz

Odznakę „Za Wysługę Lat”: 55 lat-
Władysław Polowczyk, Zdzisław Trę-
dowski, 50 lat – Stanisław Chorąski, Sta-
nisław Ryńca, 45 lat – Jan Maj, Zdzisław
Kwiecień, Antoni Olender, Witold Bator,
40 lat – Jan Tabiś, Mirosław Maj, 35 – lat
Andrzej Kaczmarczyk, Wiesław Ser-
wa, 25 – lat Krzysztof Kowalski, Adam
Janusz, Stanisław Czekaj, 20 lat – To-
masz Kwiecień, Mariusz Bujak, Piotr
Ryńca, Adam Olender, Krzysztof Płane-
ta, Albert Maj, Wojciech Zapiór, 15 – lat
Dawid Kwiatkowski, Szczepan Serwa,
Dominik Cabala, Łukasz Serwa, Kamil
Nagacz, Marian Maj, Grzegorz Cabala,
Krzysztof Bobka, 10 lat – Rafał Adam-
ski, Piotr Bobka, Paweł Nagacz, Adrian

Maj, Dawid Wójcik, 5 lat – Maciej Piet-
rachowski, Stanisław Pietrachowski. 

Brązową odznakę Młodzieżowa
Drużyna Pożarnicza: Dh Krystian Bu-
jak, Dh Kacper Kania.

Dyplomy uznania od Prezesa
Zarządu OPZOSP RP w Proszowi-
cach otrzymali: Dyrektor Szkoły Pod-
stawowej w Ostrowie – Pani Bernadeta
Gruszka, Dyrektor Niepublicznego
Gimnazjum w Ostrowie – Pan Andrzej
Olender, wieloletni sołtys i kapelmistrz
orkiestry – Pan Stanisław Wawro,
Władysław Polowczyk, Zdzisław Trę-
dowski, Stanisław Chorąski, Stanisław
Ryńca, Jan Maj, Zdzisław Kwiecień,
Antoni Olender, Witold Bator, Jan Ta-
biś, Mirosław Maj, Andrzej Kaczmar-
czyk, Zenon Maj, Stanisław Gałka,
Mieczysław Pietrachowski, Tadeusz
Wieczorek.

Uczestnicy mogli odszukać swoich
dziadków na starych fotografiach – wy-
stawę „Historia OSP Ostrów” przygoto-
wało koło fotograficzne działające przy
Niepublicznym Gimnazjum w Ostrowie
pod nadzorem Dyrektora Andrzeja Olen-
dra.

Burmistrz Gminy i Miasta Proszo-
wice Grzegorz Cichy dziękując
strażakom za dotychczasową służbę 
i bezinteresowną pomoc dla drugiego
człowieka przekazał Naczelnikowi OSP
w Ostrowie Szczepanowi Serwie statu-
etkę Św. Floriana ze specjalną dedy-
kacją.

Uroczystości zakończyła defilada
pododdziałów. 

Samochód poświęcony

23 sierpnia 2015 roku w trakcie
uroczystości 60-lecia OSP Więckowice
poświęcono samochód zakupiony pod
koniec 2014 r. Do Więckowic przybyły 24
jednostki wraz z pocztami sztandaro-
wymi z gminy Proszowice oraz zaprzy-
jaźnione jednostki z sąsiednich gmin: Ka-
zimierza Wielka, Wawrzeńczyce, Ko-
niusza oraz Kocmyrzów-Luborzyca. 

Uroczystość rozpoczęła się prze-
marszem kolumny pocztów sztandaro-
wych i pododdziałów na plac manew-
rowy przed budynek remizy. Przemarsz
pododdziałów prowadziła Orkiestra Dęta
„Błysk” z Żębocina, którą dyrygował
kapelmistrz Kazimierz Gas.

Poczet flagowy wystawiła jednostka
OSP w Więckowicach w składzie: do-
wódca – Dh Karol Kubik, flagowy – Dh
Arkadiusz Orzechowski, asysta – Dh
Marcin Pałyga. Mszę Świętą odprawił
przy remizie OSP w intencji strażaków
oraz ich rodzin proboszcz parafii pod
wezwaniem Św. Stanisława Biskupa 
i Męczennika w Żębocinie ks. Krzysztof
Olszewski. Podczas Mszy Św. poświę-
cono figurkę Św. Floriana oraz samo-
chód pożarniczy Renault Master.

Następnie głos zabrał Burmistrz
Gminy i Miasta Proszowice – Grzegorz
Cichy, który dziękował strażakom za do-

Ostrów i Więckowice

Strażackie jubileusze
W lipcu ubiegłego roku strażacy-ochotnicy z Ostrowa świętowali jubileusz 75-lecie istnienia swojej jednostki.
Kilka tygodni później uroczyście było też w OSP Więckowice, która niesie pomoc już od 60 lat. 

Zarząd OSP w Ostrowie dziękuje wszystkim sponsorom, którzy pomogli zorganizo-
wać uroczystość: Urząd Gminy i Miasta Proszowice, Bank Spółdzielczy w Proszowi-
cach, Transpotr Osobowy Andrzej Domagała, Firma Rolmet, Firma Eichler Automa-
tic– Grzegorz Sopala, Sklep Spożywczy-Beata Pypno, Instal-Serwis – Janusz Wąso-
wicz, Sklep Spożywczy-Halina Rokita, Okręgowa Stacja Kontroli Pojazdów-Dariusz
Luty, Firma “Agro-Stanek”-Aleksander Stanek, Piekarnia „Te-Pe”– Tadeusz Trąbka,
Piekarnia “Żurek” z Odonowa, Gospodarstwo Rolne -Tomasz Świeca, Firma Handlowa
– Grochot, Dystrybucja gazu – Grzegorz Wątek, Radny Mateusz Gajda, Robert Wądek,
Teresa i Adam Czekaj – ADMET, Stowarzyszenie Rozwoju Wsi Ostrów. Za przygo-
towanie dekoracji i wystroju sali dziękujemy Elżbiecie i Januszowi Orleckim.

Przemarsz druhów spod remizy OSP 
do kaplicy w Ostrowie

Uroczysta msza św. w intencji OSP Ostrów, od prawej radny gminny i prezes OSP
Posiłów Andrzej Klimczyk, radna gminy Proszowice Ewa Sawicka, Burmistrz GiM
Proszowice Grzegorz Cichy, Zastępca Burmistrza GiM Proszowice Iwona Latowska

Przeglądu pocztów sztandarowych dokonują członek zarządu głównego ZOSP RP oraz
radny sejmiku województwa małopolskiego bryg. Adam Domagała i Komendant Gminny
OSP druh Andrzej Olender
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Województwo małopolskie

Samochody dla druhów
Już po raz kolejny strażacy druhowie z terenu całej Małopolski spotkali się
na terenie Szkoły Aspirantów Państwowej Straży Pożarnej w Krakowie, aby
wziąć udział w podniosłej uroczystości, jaką było przekazanie i wręczenie
kluczyków do nowo zakupionych samochodów strażackich w 2015 r.

Uroczystość odbyła się w dniu 30
stycznia 2016 r. na placu apelowym
Krakowskiej Szkoły Pożarniczej. Lis-
ta jednostek, które otrzymały 
w ubiegłym roku nowe samochody
pożarnicze obejmuje 21 jednostek 
z 16 powiatów, z czego do 13 jed-
nostek trafiły samochody średnie, na-
tomiast do 8 jednostek trafiły samo-
chody lekkie .

Przed odebraniem kluczyków
przez delegacje jednostek OSP
wszystkie samochody, aby służyły
„Ludziom na pożytek a Bogu na
chwałę” poświęcił ksiądz mł. bryg.
Władysław Kulig – Kapelan Małopol-
skich Strażaków.

Jednostka Ochotniczej Straży
Pożarnej w Kościelcu należąca do
Krajowego Systemu Ratowniczo-Ga -
śniczego otrzymała lekki samochód
pożarniczy Ford Transit GLM. Pojazd
zakupiono ze środków Urzędu Gminy
i Miasta Proszowice – 50 tysięcy
złotych, Zarządu Głównego Związku
OSP RP – 50 tysięcy oraz środków
własnych OSP Kościelec – 15 tysię-
cy 900 złotych.

Delegacja z gminy Proszowice, od lewej Naczelnik OSP Kościelec Marcin Gołębiowski,
Honorowy Prezes OSP Kościelec Stanisław Hagowski, Burmistrz GiM Proszowice Grze-
gorz Cichy oraz Zastępca Naczelnika OSP Kościelec Piotr Jędrys

Przekazanie samochodów pożarniczych dla 
druhów z terenu województwa małopolskiego

tychczasową służbę i bezinteresowną
pomoc dla drugiego człowieka. Na ręce
Prezesa OSP Więckowice wraz z Panią
Wiceburmistrz Iwoną Latowską prze-
kazał klucze do samochodu strażac-
kiego.

Historię jednostki OSP w Więcko-
wicach przypomniał jej Prezes – Jarosław
Kubik. Wręczenia odznaczeń „Strażak
Wzorowy” dokonali: Zastępca Komen-
danta Powiatowego Państwowej Straży
Pożarnej w Proszowicach – bryg. Robert
Ogrodnik oraz Prezes Zarządu Od-
działu Miejsko-Gminnego ZOSP RP 
w Proszowicach – Grzegorz Śląski.

Odznaczeniami „Strażak Wzoro-
wy” wyróżnieni zostali: Karol Kubik, Da-

niel Kubik, Arkadiusz Orzechowski, Mar-
cin Pałyga oraz Paweł Walczyk.

Uroczystości zakończyła defilada
pododdziałów, które prowadzili: poczty
sztandarowe – Komendant Gminny An-
drzej Olender, oraz pododdziały
strażaków – Prezes Gminny Grzegorz
Śląski. Zarząd OSP w Więckowicach
dziękuje wszystkim sponsorom, którzy
pomogli zorganizować uroczystość:
Urząd Gminy i Miasta Proszowice,
Zakład Produkcyjno-Handlowy „Te-Pe”
– Tadeusz Trąbka, Skup Warzyw – Le-
szek Komenda, Warsztat Mechaniczny
– Szczepan Sowa, Firma Agro-Bet – Hu-
bert Baranik, Firma Farmers, Firma
Pol-Mar.

Symboliczne przekazanie
kluczyków do nowo
zakupionego samochodu
przez Panią Burmistrz
Iwonę Latowską na ręce
(z prawej) Prezesa
Jarosława Kubika oraz
Naczelnika Andrzeja
Sagana

Poświęcenie przez ks. Krzysztofa Olszewskiego samochodu Renault Master zakupionego
dla OSP Więckowice
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– Rok 2016 jest czasem świę-
towania 100-lecia istnienia MKS
Nowa Proszowianka. Jakie wyda-
rzenia odbyły się do tej pory?

– Z okazji obchodów 100– lecia
klubu w styczniu odbyły się cztery tur-
nieje piłki nożnej halowej najmłod-
szych wychowanków Akademii Piłkar-
skiej MKS Nowa Proszowianka: turniej
Skrzatów (rocznik 2009-2010) o pu-
char Burmistrza GiM Proszowice, tur-
niej Żaków (rocznik 2007-2008) o pu-
char Przewodniczącego Rady Miej-
skiej, turniej Orlików (rocznik 2005-
2006) o puchar Burmistrza GiM Pro-
szowice  oraz turniej Młodzików (rocz-

nik 2003-2004) o puchar Prezesa
MKS Nowa Proszowianka. W turnie-
jach tych wzięły udział 24 drużyny, któ-
re stworzyły wspaniałe widowiska. 
Z kolei w lutym w ramach jubileuszu
odbyły się trzy turnieje piłki nożnej ha-
lowej: turniej Trampkarzy(rocznik
2001-2002) o puchar Starosty Powiatu
Proszowickiego, turniej Juniorów
Młodszych (rocznik 1999-2000) o pu-
char przewodniczącego rady Powia-
tu Proszowickiego oraz turniej drużyn
seniorskich z Powiatu Proszowickie-
go o Puchar Posłów Ziemi Proszo-
wickiej. 5 marca odbył się z kolei
mecz towarzyski z drużyną Sparty Ka-
zimierza Wielka. 

– Jakie jubileuszowe atrakcje
jeszcze przed nami i czy będą to tyl-
ko propozycje sportowe?

– 9 kwietnia odbędzie się rajd sa-
mochodowy zorganizowany wspól-
nie z Automobilklubem Śląskim na te-
renie trzech gmin powiatu proszo-
wickiego (Koniusza, Radziemice, Pro-
szowice). Bazą rajdu będzie parking
i hala Proszowianki. W zawodach
będzie uczestniczyło około 80 załóg.
Ostatni odcinek OS będzie rozgry-
wany na placu targowym przy ul.

Królewskiej. W przerwach będą po-
kazy driftu  i inne atrakcje dla kibiców. 

1 maja odbędzie się z kolei piknik
rodzinny dla mieszkańców. Podczas
imprezy zaplanowaliśmy różne kon-
kursy i gry z nagrodami. Dodatkową
atrakcją tego dnia będzie zlot moto-
cyklowy, w którym mieszkańcy będą
mogli zobaczyć w jednym miejscu
około 70 motocykli od ścigaczy do
chopperów.

3 maja odbędzie się turniej piłki
nożnej z udziałem czterech drużyn 
„O Puchar stulecia Proszowianki”, 

a w czerwcu planujemy turniej repre-
zentacji czterech najstarszych okrę-
gów piłkarskich w Polsce z finałem w
dniu 12 czerwca rozegranym w Pro-
szowicach. Turniej organizujemy wraz
z MZPN Kraków który obchodzi rów-
nież rocznicę (105 –lecie). 

W czerwcu lub lipcu odbędą się
główne obchody 100– lecia Proszo-
wianki przy okazji meczu z zespołem
Cracovii. W czasie uroczystości zo-
staną wręczone odznaczenia dla
zasłużonych działaczy i piłkarzy, na-
stąpi dekoracja sztandaru klubowego
oraz wiele innych atrakcji dla kibiców
i uczestników obchodów.

– Jakie wydarzenie/sukces 
z życia klubu było najważniejszym
w 2015 r.?

– Jednym z największych sukce-
sów klubu w roku 2015 jest znaczący
wzrost zainteresowania organizowa-

nymi przez nas zajęciami. W porów-
naniu do roku 2014 notujemy 25-pro-
centowy wzrost udziału młodzieży 
w zajęciach. Jako jedyny w powiecie
proszowickim klub sportowy organi-
zujemy zajęcia we wszystkich 
młodzieżowych grupach wiekowych –
od piątego roku życia. Za sukces
uważamy również pozyskanie spon-
sorów, którzy znacząco wspierają fi-
nansowo działalność klubu.

Jeśli chodzi o sportowe sukcesy
to z pewnością są to: 5. miejsce
drużyny seniorskiej w IV lidze
Małopolskiej, które zajęliśmy jako
beniaminek oraz zakwalifikowanie
się drużyny Juniorów Starszych do
grupy walczącej wiosną 2016 o awans
do Międzyokręgowej Ligi Juniorskiej
– jest to drugi szczebel, po lidze
centralnej w hierarchii rozgrywek
PZPN, w których żadna z drużyn
młodzieżowych do tej pory nie uczest-
niczyła w historii klubu.

– W roku jubileuszu nie sposób
nie zapytać o klubowe ambicje na
kolejne sezony. W co celujecie?

– Priorytetem jest walka o pierw-
szy w historii klubowej awans drużyny
juniorów do Międzyokręgowej Ligi Ju-
niorskiej oraz utrzymanie drużyny se-
niorskiej na poziomie 4 ligi co przy te-
gorocznej reorganizacji nie wydaje się
rzeczą łatwą.

Życzylibyśmy sobie, aby wszyst-
kie drużyny młodzieżowe osiągały
jak najlepsze rezultaty w rozgryw-
kach ligowych.

Ambicją naszą jest również ad-
aptacja obiektu sportowego w Opat-
kowicach wraz z infrastrukturą, otrzy-
manego w użytkowanie od gminy
Proszowice do potrzeb przeprowa-
dzania zajęć i treningów z młodzieżą.
Wykonanie oświetlenia, remont ogro-
dzenia, wymiana bramek, wykonanie
piłkochwytów od strony rowu to za-
dania, które klub chce zrealizować 
w roku jubileuszu. Pozostałe prace na
obiekcie chcemy zrealizować w na-
stępnych latach.

Świętujemy 
jubileusz!
Rozmowa ze Sławomirem Machem, prezesem MKS Nowa Proszowianka

Podziękowania dla Sponsorów
Miejski Klub Sportowy Nowa Proszowianka składa

serdeczne podziękowania przedsiębiorcom, instytu-
cjom, a także ludziom dobrej woli, za wsparcie finan-
sowe i rzeczowe działalności klubu w roku 2015 .

SPONSORZY I PARTNERZY:
Gmina i Miasto Proszowice
Firmy: TRANS-MACH, GRIN-ROL, POL-MAR, TOP-

CARS, ROLMET, EM-TRANS, TOMICOM, PIKSA, TECH –BUD, ADER, EK-
ROL, FLIZART, F.T GŁOWA, GLOBAL BOX, BIL-SPORT, MILLCAR, 
ORFAMAG, RESTAURACJA TADEUSZ, KSIĘGARNIA ŚNIEŻKA, FAR-
MERS, ELKLIM, SKLEP HYDRAULIK, MAX-PLON, FIRMA FRANCUZ, k2-
MEDIA, SAMAROL oraz firmom CUM, NORPOLHAUS, BiM które wspierały
klub w roku 2015 r. i mamy nadzieję że wrócą do współpracy z klubem.

Sport, jako jedna z dróg rozwoju młodych ludzi wymaga znacznych
nakładów finansowych i właśnie dzięki Państwu klub nasz może przyczynić
się do realizacji ich sportowych celów, ale również, a może przede wszyst-
kim do odpowiedniego zagospodarowania czasu wolnego i właściwych postaw
społecznych.

Zapraszamy wszystkich dotychczasowych jak i nowych sponsorów do
współpracy przy organizacji obchodzonego w 2016 roku jubileuszu 
„100- lecia Proszowianki”.

Ze sportowym pozdrowieniem
Zarząd MKS Nowa Proszowianka

Celem Akademii Piłkarskiej Nowa
Proszowianka jest ukształtowanie cha-
rakteru młodego sportowca. Proponujemy
treningi poprzez zabawę oraz edukację
przez sport. Zajęcia cechować się będą
solidną pracą na każdym treningu. Szcze-
gólną uwagę będziemy zwracać na umie-
jętność pracy w grupie przez dzieci oraz
szacunek do przeciwnika.

Po ukończeniu Akademii Piłkarskiej
Nowa Proszowianka młody zawodnik bę-
dzie w pełni przygotowany pod względem
sportowym jak i z zakresu wiedzy tak-
tycznej piłki nożnej do wyczynowego
uprawiania tego sportu.

Co oferuje AKADEMIA PIŁKARSKA NOWA PROSZOWIANKA:
� wykwalifikowany sztab trenerski � zajęcia 2 razy w tygodniu (skrzat, żak,
orlik) oraz 3 razy w tygodniu (młodzik) � indywidualne treningi bramkarskie
� wyjazdy na turnieje międzynarodowe � uczestnictwo w obozach piłkarskich
� rozgrywanie meczy ligowych � zagwarantowanie osobie będącej w Aka-
demii sprzętu sportowego (getry, spodenki, koszulka) � treningi przeprowa-
dzane na obiekcie sportowym przy ulicy Parkowej 10 na boisku trawiastym bądź
na hali. ZAPRASZAMY
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